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sa. nagnet«f«nskeg snimka pevedea sas tan k a , k e j i  je  • držan 
u  p re s te rija m a  Službeneg l i s t a  NRBiH u  S ara jevu , a u v ez i sa prikupljan jem  m a te r i ja la  za p isa n je  hren ike grada Banja 
Luk«*
Magnetfifenski snimak je  sn im ljen p rilikom  d isk u s ije  ko ju- su 
v o d i l i  s l i je d e ć i  drugovi: Jerkov ić  Bogdan, Božić Ljubo,
Bušanka Kovačević, F ik re t  Beđić, Ruža 01ja d a , Skakić Radomir 
i  Avdo DjumkukSić o predratnom radu p a r t i j e ,  KAB-a P e la g ić a " 
i  d r .p o l i t ič k ih  o rg a n iz ac ija  .u Banjoj Luci te  općet-po litičke 
s i tu a c i je  u to  vrijem e u Banjoj Luci* Snimanje je  iz v rš io  
Ib ro  Ib r iš a g ić .
Na početku sastanka d rugarica  nušanka Kovačević č i t a  važn ije  
izvode i z  iz ja v e  ko ju  je  dao B olih  ing*Josip  o d je lovan ju  
KAB-a u  Banjoj L uci, kako b i se nd tem elju  ovih podataka 
p r is u tn i  p r i s j e t i l i  m inulih  đogad jaja .

Nakon č i ta n ja  iz ja v e  R olih  in g . Jo s ip a  ra z v i la  se disku=
š i j a :

BUSANKA KOVAČEVIĆi" Ja  mislim da je  ovo dobro, ssam 
kad b i  se malo p o l i t i č k i  is p ra v i lo .  Tako na p rim jer, kada .on 
govo i i ,đ a  su b i l i  n e le g a ln i fondovi, nekon tro lisano  tro še n je ?

RUŽA OLJAČA: ” To nekon -tro lisan o  tro še n je  o kojem 
R olih  govori je  ponekad b i lo ,  a l i  to  je  b i ld  takva s i tu a c i j a .  ,»
Ja  znam meni su jednaput re k li ;  S tv o ri h i l ja d u  d inara  kako znaš. 
prema tome n i je  bio n e leg a ln i fond nego po treb a , a R olih  je  
možda upo treb io  k r iv  iz ra z .

BUSANKA KOVAČEVIĆ: " Ja  ne znam koliko  ovo Rolihovo iz la g a  
n je  nama daje postreka  za s je ća n je  i  da l i  da se zadržimo samo 
na d je lovan ju  KAB-a i l i  da govorimo mačm fi uopće o p o li t ič k o j  
s i t u a c i j i  u  p red ra tn o j Banja Luci.*'

FIKRET BEBIC: ** Svakako tre b a  g o v o riti  uopšte iz  radničkog 
i  naprednog pokreta  i  povezati rad  KAB-a sa  opšt?m djelovanjem  
f f a r t i je .  KAB je  b io ,d a  tako kažem In te le k tu a ln a  s tra n a  radn i 
kog pokre ta  u  Banjoj L u c i.’*

• BOGDAN JERKOVIĆ: ” Poteškoća je  u tome š to  su s je ć a n ja  
iz b i je d i la .p a  se teško prisjećam o e e ta l j a ,a  m a te r i ja l i  su  pro= 
p a l i .  Ipak tre b a ,d a  po s jeća n ju  iznesemo pojedine s tv a r i .  "

SKAKIĆ R .8 "K ada mi kažemo Gega se sjećamo bez obzira  
koje iz v rš io  a k c iju  KAB, "Pelagić" i l i  neka druga o rg a n iz ac ija  
pod rukovodstvom p a r t i je , la k o  će se k a sn ije  o d re d iti  u loga i  
značaj ovih o rg a n iz a c ija  i l i  i s p r a v i t i  eventualno krivo  p o s ta v lja  
n je  s tv a r i , "

BOGDAN JERKOVIĆ: " J a  sam p o s l i je  dugih n a s to ja n ja  uspio  
da nabavim možda je d in i  dokumenat o KAB-u, a  to  su oni i z v je š ta j  
j i  k o j i  su p o s la t i  Kolarčevomjftkrodnom unitrerzitetu^Beograd«
Jedo& p re p iš  ovog iz v je š ta ja  sam dao Narodnoj b ib l io te c i  u Sara= 
jevu . U tom dokumentu ima kad je  osnovan KAB, ko ja  su predavanja 
održana i  mnoge druge č in je n ić e  o radu KAB-a.

SKAKIĆ RABGMIRt " Ja  se sjećam i  kada je  t a j  iz v je š ta j  
p ra v lje n . Negdje tamo 1937»kada je  KAB ±sSHXHx±EEŽ*raEsjbra 
ušao u č lanstvo  Narodnog u n iv e rz ite ta .  Tu je  uneseno kojik.8o 
a k c ija  XAB-a. predavanja

RUŽA OLJAČA: " Koliko se ja  sjećam p rv ih  px±xsdaha KAB-a 
jo š  1934 god ine .p rv i c ik lu s  predavanja održavan je  iz  prirod=  
n ih  nauka. Ja  sam k asn ije  angažovala predavače za KAB-ovu t r i=  
b inu , pa je  b i l o ,k o liko  se sjećam održano oko 12o predavanja.
Vrlo dobro se sjećam da smo kao predavače angažovali sve napreda 
ne l ju d e , a  u v ijek  je  b io  zadužen uglavnom N lkioa P av lić  i  neko= 
lik o  drugova da pokrenu d isk u s iju  oprezno u  pravcu m arksističkog  
o b ja šn jen ja  tem atike , ako to  s lu ča jn o  ne b i  predavač u č in io . ■/ - 
Kod toga se je  vodilo  računa da se predavač ne u v r i je d i  i l i  oma= 
lo v a ž i. Bobro se sjećam predavanja Dr. cu b rilo v ića  kada je



N ikica P av lić  is tu p io  u d i s k u s i j i ,  a  S r . (Jubrilović se pobojao sa  
syoj p re s t iž  i-ak o  se n i je  i š lo  na n jega ličn o ,rek a o ea  to  je  ono 
Vaše crven?, nećemo crveno". Ja  m islim  da b i n a jb o l j i  b i lo  u z e ti  
sp isak  predavanja, pa se onda p r i s j e ć a t i  p o jed in ih  a k c ija  KAB-a.
3 Iz  Beograda su sv i jav n i ra d n ic i d o la z i l i  u  Banja Luku d rž a t i  
predavanja. To su b i l i  p r i s t a l i c e  Narodnog F ro n ta ."
LJUBO BOŽIĆs " I  iz 'Z ag reb a  tu  d o la z i l i  tak o đ je r napredni jav n i 
ra d n ic i . J a  znan da sam 1933 godine od lazio  u Zagreb z v a ti  K rležu 
da od rž i p redavan je, a l i  on je  s ta ln o  govorio ,da je  pod policijskom  
prismotrom, da mu u Banjoj Luci neće d o z v o liti  da d rž i p redavanje.
IBRD IBRIŠAGIĆ: " Molim Vas da l i  b is te  mogli jedan p rep is  i s v je š ta  
ja  o radu KAB-a k o ji,k ak o  rekoste  imate, d a t i  k o m is iji za p isa n je  
hronike grada tsanja Luke."
BOGDAN JEKKOVIć: " Mogu, a  možete se o b r a t i t i  i  Narodnoj b ib l io te c i  
kojo jisam  već dao p re p is ."
FIKRET DEDIO: " Da povežemo Izdavanje "Narodne pravde", rad  itAB+a 
sa  "PelagićemV rad  sa  pojedinim  p o litič a r im a . "
DUŽANKA KOVAČEVIĆs " J a  Mislim KAB se u prvom redu po mom m iš lje n ju , 
bez obz ira  Sto su u njemu r a d i l i  veoma ja k i l ju d i  i  p o l i t i č a r i  me= 
đju  studentim a, a l i  on u prvom redu se  p o jav ljiv ao  kao omladinska 
o rg a n iz a c ija , o rg a n iz a c ija  naprednih s tudenata  i  kad govorimo o KAB-u 
bez obz ira  na te  o s ta le  veze sa  p o litič a r im a  i  veze sa o sta lim  gra= 
đjanekim društvim a i  gradj&nskim p o li tič a r im a , KAB je  b io  p o l i t ič k a  
K rib ina banjalučke napredne omladine a jedne s tr a n e , a  s druge s tra n e  
po lu legalno  KAB je  b io  okupljaš ne samo studen tske nego i  srednjo= 
Školske omladine. 1934 godine sam jo š  b i l a  sredn jo šk o lsk a , a l i  znam 
da su pod u tica jem  KA3-a r a d i le  omladinske družine na pojedinim  
Školama kao na p rim jer "Mlada Ju g o s la v ija "  u  g im n a z iji , "P e ta r Kočić" 
u U č ite ljsk o j šk o li i  d ru g i. Osim toga organizacionog v ida  d jelat®  
n o s t i , j a  znam da smo mi 1936 i  d a lje  im ali na Školama sastanke nas 
Predne omladine, pa smo u  osmom gim nazije već z n a li , da «mo po z a v rše t 
ku Škole b i t i  KAB-ovci. KAB je  odigrao veoma krupnu ulogu u poveziva= 
n ju  in te le k tu a ln e  studenske i l i  d jačke omladine sa  radničkim  pođmat= 
kom " P e la g ić a " ."
RUŽA OLAĆAt" U e r i  Narodnoga F ronta KAB je  odigrao posebnu ulogu 
angažpvanjem i  ak tiv iran jem  demokrata u  Ban jo j  L uci. !4nam da je  
N ikica P av lić  vodio n a ro č ito  računa o tome da se  privuku napredni 
l ju d i  za ko je  smo ra č u n a li ,  da će b i t i  jezg ro  Narodnog F ron ta u 
Banjoj L uci. Ponekad je  b i lo  v ažn ije  da se  nek i čovjek po jav i da go= 
v o r i isp re d  KAB-a nego ono o čemu će g o v o r i t i .  Moglo je  to  b i t i  pre= 
davanje i  iz  h ig ije n e  i l i  b i lo  o čemu, a l i  je  b i lo  važno da se  l ju d i  
a k tiv iz a  ju  i  tako povežu sa Narodnim Frontom. Takva a k tiv n o s t KAB-a 
iz az v a la  je  p o l i t ič k e  borbe, ne samo p o lic i js k u  prism otru  i  napade 
nego i  g ru p isan je  nazadnih studensk ih  elemenata k o ji  su 1937 o fo rm ili 
u UNA -  i  (Udruženje n a o io n - l is ta  akadem ičara).”
BOGDAN JEHKOVTĆ s" B ilo  je%93B g. ako se  ne varam. Tada se bar g o v o 

r i l o  da n j ih  ima ?o ,a  nas 3oo.
FIKRET DEDIĆi $ Mi smo ih  z v a li  i  n^pregovore, k o ji  n isu  u s p je l i .
SKAKIĆ RADOMIRc " To je  b io  pregovor sa  Ljotićevom  omladincm.
DUSA11KA KOVA EVIĆ: " Ja  m islim ,da smo mi i s tu p a l i  kao narodnofroa= 
tovska omladina, a oni kao v e lik o srp sk a , režim ska.
RADOMIR 3KAKI0: 11 Mi smo u s p je l i  izmedju o s ta lo g  angažovati tad ašn je  
p o l i t ič a r e  do te  m jere da je  Branko ću b rilo v ić  čak b io  u  jednom odbo= 
ru  za z a š t i t u  KAB-a, Kada je  bio m in is ta r .a  KAB uk inu t i š l i  smo do 
n jeg a  da in terven išem o. S a ra d jiv a li  smo i  sa  protom Kecmanbvićem do 
osn ivan ja  "3eljaćkog k o la ”, a  i  tamo se osjećao i  naš u t j e c a j .
FIKRET DEDIĆ: "V ažno je  spomenuti aarađn ju  KAB-a sa  radničkom omla= 
dinom«, i z l e t e ,  kroz " P r i j a t e l j e  p r iro d e " , kroz hor "Pelagića',' rec i=
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t a t iv n i  lior 1 s ta ln e  druženje sa  radničkom omladinom, tako da su  
p e je d in i dlanovi KAB-a im ali odrsdjene zadatke u  "Pelagiću" i  
RadniCkom domu, gdje su  b i l i  s ta ln o  angažovani . Tako su  Skakid,
Rade L ič in a , Mažar i  drugi b i l i  s ta ln e  u Somu, a  mipme ta k a d ja r  
v rlo  č e s ta  b i l i  u  Bornu« **
SKAKIĆ RADOMIRi " Ja  se sjedam i z l e t a  na Petrifievcu , kada su nas 
n a p a li  L je tiČ ev o i. Ba i a l e t a
RUŽA OLJAČAt 11 J a  sam im ala dosta  t i h  s l i f i ic a  koje  ̂ KAB o rg an iz irao  
u N e v e se li ji .  Dobro se sjedam ,da se je  po o i j e l i  dan p je v a lo , reo l=  
to v a ld± i  na t a j  nač in  učrvščivao  se i  podučavao mladi kadar, j e r  

su se  d rž a l i  govori i  p re ra d j iv a l i  ra z n i m a te r i ja l i  te  razm atra la  
p o litif ik a  s i tu a c ija «

FIKRET DEDIĆ: "Veze KAB*sa đjačkom i  radničkom omladinom i  iepomaganje 
rada "P elag ida",zapravo  cjelokupna t a  sa rad n ja  odraz su  za jedn ičk ih  
s trem ijen a  napredne Banje Luke« Može se re d i  da KAB kao c je l in a  u s tv a 
r i  d je lu je  kroz razne o rg a n iz ac ije  pomažući rad na se lu  i  u  gradu Banja 
Luci«
BOGDAN JERKOVIĆs "U vez i s tim  St® s i  rekao ja  se tačno sjedam ,a i  Lju
bo se  s jed a  da je  KAB imao 9 s e k c ija .  Eve^rai smo'>hekih s j e t i l i  ( b i la  je  
inf® rm -sek,to  je  za vezu,šah-s*k,sport-sek,m uziB ko-um jetB ička s e k c ija ,  
l i t e r a r n a  s e k c i ja ,b i la  j e  omladinska s e k c i ja ,s e k c i ja  za se lo  1 predavač* 
ka sekcija'«’
SKAKlć RADOKIRs ’’ Fakat je  b ilo  mnogo t i h  s e k c i j a ,a l i  one sve n isu  ž iv -  
j e 1e3povrenene, |e d in a  je  ž iv je la  s ta ln o  t a  k u ltu rn o -p ro sv je tn a  se k c ija " .

RUSA OLJAČAo "KAB je  u  Banjaj Luci n a jp r i je  stekao  ugled po svom p r e d a j  
vačkom radu.T aj rad  je  počeo odmah od osn ivan ja  KAB-a i  t i h  je  p r ire d b i 
b i lo  oko 1 2 o ,to  znam.Mislim da b i tre b a lo  u z e t i  sp isak  predavanja,odnos
no tem a,a sa  prve je  IJikiea Pavliđ  i  mene angažovao .P rv ih  dvanaest su 
b i l i  BanjaluČani i  s v a k i,k o ji  je  s ta o  na naču pozornicu i  održao preda
vanje,m a b i lo  o čemu on je  već bio o k a rak te risan  k s r  u  Banjoj Luci kao 
napredan čovjek . To je  jedna v e lik a  p o l i t ič k a  a k tiv n o s t u  Danjoj Luci 
i  u t ic a n je  na g rad janetvo  Banja Luke,a onda angažovanje predavača iz  
^e8grada i  Zagreba 1 te  n a jb o l j i  predavači,mahom napredni l j u d i ,  a  ako 
smo mi angaSovali nekog zem ljoradnika to  j e  b i lo  ra d i  sa radn je  sa  zem
ljo radn ic im a u  e r i  Narodnog F ron ta . Angažovali srne ne samo kom uniste, 
nego i  dem okrate,tako na p rim je r Adama P rib idev ića ,sam osta lnog  demokra
tu " .
BOGDAN JT3KK0VTČ: " Mi smo d je lo v a li  i  kroz "Seljačko k o lo " ,o sn iv a li  č i 
tao n ica  itđ tf
FIKRET DEDIĆs "KAB je  b io  duša sv ih  p o l i t ič k ih  zborova,onaj k o j i  je  da
vao to n ,to  je  kabovska i  radn ička omladina zajedno. Sjedam se kad smo 
i S l i  sa  ćubrom u  KlaSnice na onaj zbor uz petomajske iz b o re ,p a  % 1938. 
1938 je  grm jelo nam svim zborovima od radničke i  studen tske  omladine u  
gradu i  s e lu . £
SKAKIč RADOniR:"Jeste F 3 .krete ,te  je  tačno ; a l i  mi ne možemoKda je  to  b i 
lo  samo KAB-ovo djelovanje.M i moramo p o d i j e l i t i ,S t a  je  KAB-ovo,šta je  
"P e la g id a " ,č ta  je  ? a r t ije ,n e j:n a a ; SKOJ-a± i td . , t - e k  onda ćemo doci do ta č -  
n ih  č in je n ic a , j e r  ako sve pomješame teškoK demo dođi do prave i s t in e ?
DUSAIJKA KOVAOEVTC: "Ja mislim da ovako kako je  Muža počela iz n o s i t i  rad  
po sekcijam a u  &AB-u,đa mi popiženo t a j  zvanični rad  KAB-a. Osim ovog 
predavačkog r a d a ,ja  mislim da je  veoma značajan ta j| k u ltu rn o -p ro sv je tn i 
rad  i  ko liko  znam u  KAB-u se p rv i pu t u Banjoj Luci p o ja v lju ju  masovni 
horske r e c i t a c i j e .  Ja  se sjedam h ersk ih  re c i ta c i ja ,iš a n t ić e v ih  pjesama, 
Kočideve "Slobode" i  n iz  d rug ih . Mislim da su KAB-ove i  "Pelagiceve" 
p rire d b e  b i le  baš po tome nove,po oblicim a nastupan ja  i  s a d rž a jn o s ti .
Niz suvremenih p isaca  je  re c ito v a n . To s jedne s t r a n e ,a  drugo da su 
KAB-ove i  "Pdlagideve" p riredbe  b i le  sm otre snaga radničkog pok re ta .
 ̂I
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Sve St* se o s jeća la  naprednim p o sjeć iv a lo  je  *ve prired i)* . Ja  na p rim jer 
znam b i l a  sam g im nazija lka , mi smo u  čoporima d o la z i l i  na ove p r ire d b e .
Da 11 je  te  mene zanimalo i  k o l ib e . ja  se to  viSe ne sjećam, nejjnaa đa±± 
l i  sam sve n a re d ite  razum jela , a l i  je  te  b ie  jedan p l je s a k ,ap lau z , čim 
se neSte n ap redn ije  rekne. Stvarne je  te  b i l a  jedna t r ib in a .g d je  su  te  
prigudene snage se  iž iv l ja v a le ,  m a n ife s t ira le . Druge ,ja  mislim da je  *v® 
p i ta n je  Narodnog F ronta i  berbe p re tiv  fašizm a i  r a ta  n a re d ite  d eš le  d* 
KAB-evog rada na s jeđ in av an ju  i  de razn ih  t i h  ob lik a  ra đ a . Na p rim je r 
ja  m islim , da veomargrupna m a n ife s ta c ija  b i l a  ena p rc s la v a  14 ju la  u  pe= 
r ie d u  kada je  Naredni F ren t b ie  n a j ja č i  u  F rancuskoj, m islim  da je  te  
b i l e  1937 i l i  1936 godine. B ila  je  te  m a n ife s ta c ija  gdje se p jev a la  
"M arseljeza". Mislim da je  ta #  p rc slav a  »držana u  H etel "Palasu"
SKAKIĆ RADOHIRt " U H etel "Bosni" je  b i l a  14 ju la  kad srne čak & angažova« 
l i  i  M eljeviđa da govori, 0n je  tada  b ie  mislim  p re td jeđ n ik  francuskog 
klufca u Banjej L uci."

DUŠAMA KOVACEVIĆs " Na p ro s la v i e ko jo j ja  govorim mislim  da je  govorio 
Nikioa P a v lić ."
SKAKIĆ RADOMIR:" U "Palasu" je  b ie  čuveni opozicion i zbor, jak* v e l ik i  
gdje Ogovori* Ljubo L eontid , g ro ta  Keomaneviđ i  d ru g i. To je  bi* jedan 
od n a j ja č ih  zborova u  Banjoj Luci u t© v rene. A ovo 14 ju la  u  Hotel 
"Bosni" gdje je  i  M oljevic angaževan zajedno sa  Fransuskira k lu b o m ....
DUŠAMA KOVAČEVIC; ” J e s t ,  j e s t  mislim da je  te  b i l , 1938 godine pred 
okupaciju  ČSR, a l i  p r i je  toga kad je  u  B.Luci održan, kako se zvalo to  
onaj m irovni n ac io n a li kom itet -  sastanak  nekog Komiteta omladine za m ir .u
Skakić Radomirs " Da,da tad a  je  iz  CSR do laz io  onaj Dr. Lukad."
BOGDAN JERKOVIČ: " Da sjećam se toga, j e r  smo se sa  njim  f o to g r a f i š a l i ,  
b i*  je  doček. Tada je  S to jađ inov iđ  zabranio  ek sk u rz iju  s tu d en a ta  BIH 
u P rag. ,
DUŠAMA KOVAČEVI« " M islio  da je  te  posebna a k o ija . Znam da je  bio Avdo 
Hum* u B.Luci i  jo š  n e k i. Ne znam da l i  je  i  Lola H ibar. "
SKAKIĆ RADOMIi " Avdo Hun* je  do lazio  kad je  b ira n  Mjesni k o m ite t,a  to  
je  b i lo  mislim 1939 g . Sjedam se jo š  nekih a k o ija  KAB-a; a k o ija  oko 
Gačinoviđa, a k c ija  književne v e č e ri beogradskih kn jižev n ik a  (G lig o rić , 
Krklec i  jo š  n ek i) To je  b i le  u  s a l i  k ina  "Luksar".T* je  i s to  b i l a  jedna 
v e lik a  m a n ife s ta c ija  napredne m is l i .  "
RUŽA OLJAČAt " Svi napredni in te le k tu a lc i  Beograda d o la z i l i  su u B.Luku.
To. znam sasvim sigu rno . To je  t r a j a l a  tokom nekolik*  godina. 1937 g se 
sjedam da je  JJikica Pavlid  poslao jedno pismo, a  s jed aš  se Dušanka kad 
t i  on kaže j "imam bezbroj predavača". On je  nama 3ta la #  3la* pisma u  Be#= 
grad da nastojim o angažovati sad ovog sad onog predavača# J a ,ko lik*  sam 
povremeno s a ra d jiv a la  sa  KAB-om im ala'sam  u tis a k  da je  N ikica in te k tu a ln i  
p o k re tać ."
BUŠAMA KOVAČEVIĆ: " D a,bie je  s ig u rn o ."
FIKRBT DEDIĆs " Kao n a ja k t iv n i j i  svakako . On je  bi* s t a ln i  in je k te r .  
SKAKIĆ RADOMIRs " Onda su d ile  dve pesjšte beogradskih s tu d en a ta , Kecićeviii 
tz v . p e ta  grupa iz  Zagreba, " v
DUŠANKA KOVAOEVIć: " Oni 3u se z v a li  pe ta  grupa, a l i  ja  ne znam da l i  
je  to  b i*  sh m  n jihov  zvani oni n az iv .
SKAKIĆ RADOMIR: " Ja  se sjećam da smo ih  dočekali na s t a n ic i ,  do lazi*  sam 
sa  n jim j zajedno iz  Zagreba i  na s ta n ic i  je  Ljube Babić držao pozdravni 
govor.Tu je  na dočeku u  s ta n ic i  i z i š l a  masa s v je ta ,  iako. je  i s t i n a  bio 
i  p o l ic i j s k i  agent tamo da pronjuška . Na KAB-ovia priredbam a d o la z i l i  
su č i ta v i  horovi beogradskih i  zagrebačkih s tudenata  kao g o s ti  iz v o d ja č i, 
pa r i j e č k i  dalm atinci^ pa iz  studenskog doma Joslpovao"iz  Zagreba i  d r . 
RUŽA CLJaua'i " Da ne žabo riv o  s*£đBHsk«gxXkžjbcaiautic&j KAB-a na sređn joa 
školsku omladinu. U srednjim  Skelama su p o s to ja le  l i t e r a r n e  družine u  k o j i 
ma ovaj u t io a j  bio v r lo  plodonosan.Ja b ih  h t j e l a  podvući,sv i a ix  k o ji  smo 
ž i v j e l i  u B.Luci znamo,da p r i j e  osn ivan ja  KAB-a b ila '^bezživotna s i tu a c i j a  
u  gradu Što se t ič e  p o litič k o g  d je lo v an ja  p a r t i j e  i  društvenog ž iv o ta  •* 
uopće. KAB je  d jelovao d irek tno  i  in d irek tn o  na p o l i t i č k i  i
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društveni život u gradu,
FIKRET DEDIĆ! " Prije »snivanja KAB- *s u svoje vrfeme'djelova© nešt® u B.Luci Alcif Sereaet. On je bi© prvi posle rata i onda je prognan u Livno, pa je prebjega© u Austriju i kasnije u Rusiju- U Rusiji je za= glavi© ka# trockista. Prve ideje marksizma u B.Luoi urvfem  je ©n i ©na grupa ©k© njega, a kasnije generacije ka© St© je na primjer Vilk© Vinter= halter, braća Djordjevićif Asim Alihodžić, oafet Pilipović, pa @d taladjih Ruža uljada.,",%-

*«

RUŽA OLJACAs " Ja sam se jedba prišljamčila* Kad bi£,j& V&mapričala,kak© 
sam se ja prišljamčila,vi biifcrekli, da je to priča* đula sam na jednom 
sijelu za vrijeme ramazana • F&đilu Magl&jlicu i TTeselinu Masleši. Tada 
su to bili najaejači komunisti u B*Luci# se mislim ako su i u zatvoru, 
jer su oni tada, bili u zatvoru, moraju doći jednoga dana. I zbilja jedanput 
sretnem Tešu u Gospodskoj ulici, nosi gips na nozi. To je ovako bilo. Oni 
su bili na M  ^di Ciganlijijpa su ih puštali na šetnje, pa ko mladi ljudi 
.željni pokreta nešto se onako počeli šaliti, igrati se, gombati se i Fadil 
podmetne ?esi nogu i nekako ga nezgodno gume. Elem, Fadil i Veso izišli 
iz zatvora, ali Veso s gipsom i ja njega zaustavim, pridjem mu pa kažem:
" 'ljeste li vi Veselin Masleša?M,Eaže:"fesamtM,A jeste 11 komunista?" "Jesam, 
a sto vas to ■ interesira?"Rekohs "Ja bih želila to bitij a on se nasmija 
iz sveg glasa*. Eto tako si tada morao tražiti komuniste, a kada je KAB 
razvio svoju aktivnost onda je lako bilo. a  kakve su akcije bile? Pravo 
da vam kažem takav strah od provala, od akcije, takva konspirativnost, 
suvišna, da je kočila svaku aktivnost ta pretjerana konspirativnost. Tako, 
da nisi znao kad nekoj grupi pripadaš, kak&g je zapravo karaktera ta grupa, 
nisi smjeo ni pitati, a eto tolika je konspiracija bila,recimo,ja sam bila 
veza za jednog učitelja kad je trebao da krene u inostranstvo i dobila dva 
pisma, drugo je zakasnilo i onda su mi rekli: "Ako to pismo ne stigne, 
spremaš se i bježiš." Tako je onda. I najmanja sitnica, eto jedno pismo 
iz inostranstva i odmah moraš bježati. Tako je to tada izgledalo. A zamislit 
vi ne prodje ni nekoliko godina, a onda se onako rasplamsa, rascvjeta rad 
na sve strane. I ono što ssjil reklas sa onim letcima, to mi je ostalo da 
živim hiljadu godina u sjećanju. Uvjek su me u neka iskušenja stavljali. 
SjeČam se jedanput smo po nozci išli u Gornji Šeher međju seljake i poziva= 
li ih na ustanak, a nikakvih us lova za ustanaka nije bilo. Iako t̂ slova za 
ustanak nije bilo, mi smo sa ovim opštim frazama "dižite se na ustanak 1" 
pisali letak. Cijelu noć sam kucala na mašini, a slabo sam kucala pa rekoh 
"Daj da pišem, ja ću iskrenuti rukopis, pa čitko pišem ko djete u osnovnoj 
školi." "Ajde, veli čitko piši svakakko treba u 12 primjeraka/

Pojava Narodnog Fronta je zar ne 1935 godine, a KAB počinje 
raditi 1933, 1934 g. Kakvo je bilo utjecanje na čovjeka u to vrijeme?
Čovjeka sa kojim radiš pola godine ne znaš na čemu si i šta mu smiješ reći 
a šta ne ©miješ eto i nakon pola godine. Tek pojavom KAB-a ...
DUŠAMA KOVAČEVIĆ: " KAB je provjeravao ljude samim tim da li su dolazili jer stvarno ko god se bojao ili je bio protiv nije dolazio"#
FIKRET DEDIĆ 8 "U početku KAB nije bio izvikan kao komunistički i to se vrlo pametno,svjesno čuvalo ;da se on ne afirmiše kao udruženje koje nosi komunistički karakter. Onaj Koji je došao u KAB 1936,193?,1939 godine bio je dbbgen bez komentara. On je bio taćno oboje$Lznalo se to. Možda su članovi Partije 
1934,1935 strbgo vodili računa da KAB dobije što veću masoTOmost,da okupi stvarno ono što hoće nešto dobro da učini, česti to, pošteno,napredno, je li- A onda se to poslije obojilo# Hoću da kažem,možda je tim ljudima ležala ta ideja da se razbije taj saćaureni rad partiski, uopšte naprednih#
RUŽA OLJAĆAs "Ne,možda je,već toj® je njegova osnovna AdejaJ?
FIKRET DEDIĆ: "KAB je postigao med ju poštenom intelektualnom omladinom i 
naprednim gradjanstvom baš to,da je Partija razvila svoj rad u Banjoj Luci"4
SKAKIĆ 1 EAD’OMIR: "Rad KAB-a n« treba toliko vezati samo za rad Partije u 
njoj Luci,nego za rad Partije u Beogradu i Zagrebu,gdje su studenti živjeli 
po deset mjeseci,gdje su primali ideje i po uzoru na beogradske akti
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± ps b x b z  d je lo r a l i  u Banjoj Luci*
FIKRET BBDIćs "N aročito na beogradske s tu d e n te , je r  je  tamo s tu d en tsk i pokret 
s tra m o  bio nas oran".
SKAKIC RADOMIRi "Često pu ta  se gs sat pojedinim  komunistima u Banjoj Luci n is i 
s la g a l i  sa akcijam a. Mi smo b i l i  s r je d o c i da na naSa predavanja n isu  h t j e l i  
s t a r i j i  kom unisti doći u periodu  od 1935 do 1938 godine. B ilo  je  p r ič a  i  o 
nekom tamburaškom so c ija lizm u . Neki đrugori su sa  p o tc jen jiran jem  možda g le 
d a li  na naš ra d ,n isu  n ariik li na tu  p re o r i je n ta c i ju ,n a ro č i to  m asom og,šireg  
rada , Š irin a  i  m asom ost su p o ja č a li veze izu ed ju  s tudenata  po jed in ih  grado
va?
BOGDAN JERKOVIĆs "I kao jedan od r e z u l ta ta  te  reze  s tudenata  b i lo  je  o sn ira -  1 
n je  Kluba stbdenata  BiH "Brazda" u Z ag reb u ,ak tim o st s tudenata  BiH u Pragu 
kluba studenata  "P e ta r Kočlć"u Beogradu kad je  od l j e r l h  zem ljoradnika prešac 
u naše ruke,To su iz r je s n e  re z u lta n te ,p o s lje d ic e  t i h  reza  naših  naprednih 
studenataju glavnim centrim a sa  KAB-om,odnosno obratno-uoba sm jera ,"
FIKRET DEDIĆt "Samo ne^nam hoćemo l i  orim p o s t ić i  c i l j  t j . d a  damo Sto r i š e  
podataka i  d e ta l ja  o đogadjajiaailfc
I3RIŠAGIĆ IBRAHIM: "Ne smeta £to se  g o ro ri orako nevezano i  isp re k id a n o ,je r  
smo na ovaj nač in  d o b ili  a tm o s fe ru ,v ra t i l i  smo se u doba i  sada se već može 
pojedinačno iz n o s i t i  razna s je ć a n ja ,n e  treb a  g o v o riti  samo o KAB-u nego o 
Radničkom pokretu  uopće i  d je lo ra n j P a rtije ^ *  Vi možete o ž iv i t i  a ta o s fe ru  m 
onog rrem ena,oni k o ji to  n isu  p r e ž iv je l i ,n i s u  to  u stanju ,K ad se čuje ž i r a  
r i j e č , t o  je  ditakčtjtnego kad se napiše«svakako kad se i  nap iše lma^veći značaj, 
a3rt
BOGDAN JEHKOVIĆj "D rugarica Ruža ne je  p o t s j e t i l a  negdje da l i  193o i l i  1931 
u Banjoj Luci iz la z io  je  l i s t  "R oner",ko ji smo n i umnožavali na S apirografu  
Urednik je  bio S to jan  Kovačević i  onda sao n i s a ra d jiT a li  u ton l i s t u .  U to  
doba sao a i  ide jno  sa z r ij© T a li, p ro š l i  sao t r r lo  brzo tu  fazu  I je v ih  zemljo-? 
radnika i  i š l i  sao u l i je v o  č i ta ju ć i  raznu l i t e r a t u r u , a l i  jo š  uiijek ne nap
rednu. Taj je  l i s t  uskoro bio š taap an ,b io  je  n a jp r i je  na šap iro g ra fu ,p a  onda 
štaaponojaa dva t r i  b ro ja  i  k a sn ije  p re stao  da iz la z i .T o  je  b ilo  negdje 1931 
godine. Ćuli sao a i  odavno da p o s to ji  nekakav konunizaa,nekakvi k o m u n is ti,a li 
nisno z n a li  š ta  je  to , I  1931 godine M ilorad i  ja  susretneao  V ilka V in te rh a l-  
te ra  isp re d -h o te la  "Bosne" i  kažemo "Dobar danjf^jest© l i  Vi komunista?"
On gleda u nas ,a  a i  p itaaos "Ina te  l i  Vi kom unističkih  kn jiga?" A on kaže: 
"Nemam"* Znate š t a ,o t i d j i t e  v i P a tem o ste ru ,o n  će vaa d a t i  t i h  knjiga«/'
I  a i  odmah otrčimo Uposli je  pola s a ta  već sao p ro n a š li Paternostera.U pitam o ga 
"Imate l i  Vi kom unističkih k n jig a ,«  on se samo okrenuo i  o tiša o  u kuću,j£govo- 
r e ć i :" P r ič e k a j te  malo". Doneo je  č ita v u  gomilu k $ g ig a ,b ilo  ih  je  sedam-osam. 
Medju njima je  b ilo  i  " M a te r ija lis tič k o  shvatan je  i s t o r i j e "  od V o ljg ina /? /*  
Kada sam tu  kn jigu  p ro č itao  udario  sam se po če lu  : "Gdje sam bio  19 godina?" 
P o s li je  toga nam se č i ta v  novi s v i j e t  o tvo rio  i  već d ru g i , t r e ć i  dan smo im ali 
a Vilkon sastanak  u parku i  od tada sao redovno im ali sastanke sa V ilkoa,čas 
uz Vrbas u onia v rb ac iaa ,ča s  ta a o ,č a s  ovamo. Vilko je  sad bio  u š e š iru ,č a s  
je  nabio kačket na glavu,kao kakav d jač ić  i  onda smo uskoro p o če li sa Osmanoa 
da se sastajem o. To je  počelo u banjalučkoj g im n az iji,tim e  soao p o če li da 
radimo i  vršimo a g i ta c i ju  u razredim a, 0 tome b i se dalo puno p r i č a t i , a l i  u 
glavnom mi smo o b u h v a tili n a jb o lje  đjake u svakom razredu , p r id o b i l i  i  kroz 
par m jeseci došlo je  do š t r a jk a .  P r i je  toga došlo je  do onih poznatih  izbora, 
do fo rm iran ja  "Mlade Ju g o slav ije " ,d o  onih izbo ra  gdje som ja  kao p re ts je d n ik  
pob ijed io  F e lik sa  N idjelskog sa sedam glasova već ine . Onda smo iz m je n ili  onu 
ta b lu  "M ldaosti",pa smo je  p re fa rb a li  i  n a p is a l i  "Mlada Ju g o s la v ija " . Naši su 
sa s ta n c i p o s ta l i  m asovni,a na te  sastanke je  d o la z ila  omladina iz  U č ite ljsk e  
š k o le ,iz  Trgovačke akadem ije,tako da n i je  mogla da stane  v iše  u s a lu , j e r  školi 
naa je  često  davala s a le  sobe,tako  da je  omladina prijemno na u l i c i  s t a j a l a  i  
s lu š a la  kroz otvoren prozor te  naše p rired b e . K asnije je  do lazio  Branko Čopiđ 
i  č i ta o  svoje radove,zatim  Gojko Banović,M ilorad G ajić i  d ru g i. I  M ile Bftkut 
je-''.taltp'djI*"čitao svoje p je9 ae ,a  kada je  on umro / b i l a  je  to  t r a g e d i ja /  na 
siieovom grobu je  držan govor#nranko Sopić je  održao govor i  rekao,da je  on 
jtfdna p d -in d irek tn ih  Žrtava banjalučke b u rž u az ije ,k o ja  n i je  imala dovoljno 
o s jeća ja  prema to j  om ladini,da ga spas© od sigurne sm rti,o d  g lad i,o d  b ijed e  i  
b o le s t i  i«aU



P o s li je  je  Branio ćoplć b io  isk lju č e n  iz  Škole,neznan da l i  baS zbog toga i l i  
inače zbog svofe naprednog s ta r a .  U to  r r l j e n e  se je  na ban jalučkoj g in n a z ij i  
burno r a z r i ja o  napredni pokre t i  n i sno o rg a h iz o ra li jedan Š tra jk . Tada je  
zapraro  b i l e  era  Š tra jk o m ,k o ji  su n ic a l i  u anogin Školama.pa i  kod nas kroz 
tu  naSu bun tom ost došlo do š t r a jk a .  P rosto  jednog dana palo je  na paaet ne* 
k ina / j a  san b io  tad a  p re ts je đ n ik  "Mlade Jugo& bcrlje"/,pa  sno jednostarno  u 
pola d'ta r e k l i  d ja c ia a : "Hoćemo l i  š tra jk?"K ašu : "Hoćeno". Tada sno Osnan 
Korabegović,M ilorad G ajić 1 ja  od o r ih  n la d j ih ,  a ja  se ne s je ć a n ,to  ćeš t i  
Ljubo b o lje  z n a ti za s t a r i j e ,k o j i  su  b i l i , *11 u  glavnom naša grupa, grupa nap
redn ih  omladinaoa in o la  j e . t o l i k i  a u to r i te t ,d a  sno n i b i l i  j a č i  1 sa  r i š e  au i 
t o r l t e t a  n astu p a li,n o g o  d irek to r,n eg o  s r l  p ro fe s o r i .  Dovoljno je  b i lo  nekolik  
r i j e č i  da je  800 djaka Iz a š lo  iz  zgrade i  p o s t r o j i l i  se u  fie tre ro red .K renu li 
sno n a p r ije d ,a  p ro fe so r Zadro p ita š " Š ta  je  to?" Eažea n u :" I z le t" ,a  on se  sneš 
k a :" I z le t? "  Kreneno prena T rapistim a i  kad sno došlfftano, p re ts ta r in o  se kao 
p ro fe so ri,k ao  da je  to  s tra m o  iz le t .č a k  sno s j a v i l i  d irek tozm o lefonon  . 
Drugog dana p o šta rin o  štrakačke s traže ,izaberem o  š t r a jk a š k i  odbor.Razlog 
š t r a jk a  nam n i je  bio s a s r ln  ja s a n ,a l i  g la m i raz lo g  je  b io  t a j  š to  n i j e  h tje a  
lo  M in is ta rs tro  p ro s r je te  i  d ir e k to r ,n is u  h t j e l i  da promjene program za V III 
razred ,kako  b i nam b ilo  lak še  za n a tu ru  u č i t i .T o  je  tako ra z lo g  s p o l ja ,a  iz a  
n u tra  je  b i lo  r re n je  nedju d jac im a,idejno  p re r ira n je ,je d n o  s a z r i je r a n je .
T reći dan se reć  p o ja r i la  k riza .T oga dana je  bio i z l e t  u  S u tu r l i ju .J a  tano n i 
san b io } a li  znaa da su se reć  počela k o le b a ti d jeca iz r je s n ih  r o d i t e l j a ,k o j i  
su u t i c a l i  na njihM i sno s a n i , r i d j e r š i  da u sron in te n z i te tu  š t r a jk  je n ja m , 
z a k l ju č i l i  treć eg  dana štrajk.O sm an je  održao govor na S u tu r l i j i ,č u o  san da Je. 
tano neko pobo crvenu sas tan k a .jed n o m  b režu ljk u  na S u tu r l i j i  i  p r ič e  su  razn 
k ru ž ile  medju d j a d a š , t e  da jm o ra j rekao o ro ,a  onaj o n o ,p je ra le  su  se borb#= 
ne p je s a & td . V r a t i l i  smo se u š k o lu ,p o ja r i la  se p o lic i ja ,u m ije š a la  svoje 
p rs te ,p o ja v io  se nekakav in sp ek to r iz  Beograda± iz  M in is ta rs tv a  p ro s r je te  im  
Ćela je  is tra g a .N a s ta la  su i s p i t i r a n ja  d je c e ,d a v a li lm bonbone, čokolade, samo 
da ih  podn ite ,d a  iz d a ju  ko je s  o rg an iza to r .Zada su mene p i t a l i , j a  sam rekao 
"Ne znam,sam je  š t r a jk  nikao""Ko j e ,  j e l i  duh orggnizom o š t r a jk ? "  "Ne znan ja  
jejLi duh,možda je  i  d u h ,a li  ja  n iša n .N ije  to  niko o rg a n lz o ra o ,š tra jk  je  nikao 
spontano."Kao r e z u l ta t  sv ih  t i h  is p i t iv a n ja ,n a s  7 i l i  9 izbačeno je  iz  šk o le . 
Bio je  Osman isk lju č e n ,ja ,M ilo ra d  G a jić ,M ag la jlić  Eeaal,Ranko S ifka i  ne sje=  
ćan se ko jo š .P ro fe s o r i  su b i l i  b lije d i,u z n e m ire n i , v lad a lo  je  opšte uzbuđje= 
n je  nedju profesorim a i  kod sanog d i r e k to ra .B i l i  su u p lašen i od svega toga , 
kad su č i t a l i  p re su d u :" Isk lju č u je  se Bogdan Je rk o r ić  kao ro d ja  š t r a jk a  iz  
ore š k o le ,is k lju č u je  se  Osnan Earabegorić i s to  kao ro d ja  š tra jk a  itđ .V jero=  
ra tn o  su se b o ja l i  nekih  p o s l je d ic a .P o s l i je  toga su d o š li  d ja c i .p a  su  nan rek  
li:"H o ć e te  l i  da dignemo u  zrak svu ško lu ,da  zapalimo sv e ."  "Neaojtn to  dru= 
gori,m i idemo lije p o ,m irn o  v i n a s ta v ite  da rad ite ."M i sno otišli,Osm m n i  ja  
u  Š ara je ro ,M ilo rad  G ajić u  B ihać,a drugi na drugo s t r a n e .P o s l i je  je  došao 
d ire k to r  Gordić sa  kojim su  n a š i drugovi n a s ta v i l i  borbu ,sn  onim natp isim a 
na zidu  i  po ulicam a.Tu je  M iroslav V išn jić  b io  jedan od g lavn ih  ak tera .T ada 
su  n e s ta l i  sv i k a ta lo zm z  razreda  i t d . i t d .h t o  to  je  t8 a  epizoda iz  onog rre=  
mena.. .  ^
IBRO IBRIŠAGIĆ:Druže J e r k o r ić u ,r i  s te  b i l i  urednig"Narođne p ravde",a  ja  sam 
našao 5 b ro jeva toga l i s t a  u  S veuč ilišn o j b ib l io te c i  u  Zagrebu,pa b ih  Vas noDo 
* da nam is p r ič a te  kako je  nastao  ovaj l i s t ,č i jo m  in ic ija tiv o m  i t d .
BOGDAN JERKOVICsTo je  b i lo  kasnije ,pm  ću p r i j e  jo š da nešto  kažem.
Ovo š to  san p ričao  je  b i lo  1931,1932,g o d .,a  samo sam naveo k a r a k te r i s t ič n i je  
momente,kojih se  boljem sjećam j e r  sca učestvovao u  njima.U vezi sa  radom 
EAB-a pored mnogobrojnih n jegovih  a k t iv n o s t i , ja  ću samo neke le tim ično  da 
pom enea,kojih se momentalno sjećam.TJ vrijem e kada je  6 -januarska d ik ta tu ra  
progonila  napredne lju d e  i  b o rce ,tad a  su i  mnogi napredni s tu đ v n ti s l a t i  u 
puk,pa su iz  Banja Luka Š6z i  na znam ko jo š ,d a l i  Zon i l i  V jakoslav Bakulić 
v jerovatno  Z on ,je r su on i  Šoz u v ijek  zajedno b i l i» p o s la t i  su u vo jsku /puk /.

U to  doba sam s tu d ira o  u Zagrebu i  tamo je  bio Slavko Odić i  drug iz  S loven ije  
Pino TooašićCiz Is tre ) .Z n a n  da je  na Slavkovu adresu  došao od N ikice telegram  
da orgmnižujeao jedan p ro te s tn i  m itin g ,k o ji je  poterbao o rgan izovati ns svim 

, u n iv e rz ite tim a  u vez i sa ovim slanjem  naših  drugove u puk.U Zagrebu je  v rlo  
teško b ilo  dm m a rk s is t i ,s tu d e n ti  kom unisti o rgan izu ju  m iting  sami,zmto š to  su 
k leri'km lci tada i a a l i  dosta  jak  u t i c a j , zatim su b i l i  frankovci i  razne druge 

• n a c io n a lis t ič k e  s t r u je  i t d .  p o c ijepan i su b i l i  s tu d en ti.S lav k o  i  ja  i  jo š  
nekj/naši drudgovi,ne s jeća*  sa k o j i ,u s p je l i  smo da sa HSS-ovciae. nekako

7
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paktiram o i  d t  s« p ra ts ta v ia o  kao HSS-ovci•Znaa da smo u s p jk l i  da org*ai= 
'zujeno m iting  i  d t  s i  u  m itingu pojava masi g o v o rn ic i, k o ji  eu potpuno 
r a k l i  orno š to  s«o ž a l i l i  i  s i t i n ^  ja  u sp io .S ličn o  su p o s tu p ili  u L ju b ija s  
n i i  Beogradu. KAB ja  održavao radom « vaza sa  napradnin k luboviaa "Nj i  Ta" 
i  "T rig lav" u  L ju b lja n i 1 ja. san lič n o  prenosio  često  isk u s tv a  KAB-a na 
rad  naprednih s tudenata  lju b lja n sk o g  u n iv e rz ite ta .Š to  se t ič e  našeg rada 
iz  drugih  c e n ta ra ;a i  sao iz  Zagreba s i p i i  drug Ljubo Božić,Duško L ičina 
Ruža 01jača  iz  B eograda,ja san s njon b io  neko vrijam a.Z a v r i je n e  dok san 
s tu d ira o  u  Pragu s la o  s . a  naprednu štaapu  KAB-u,a taao  sao osnovali Klub 
studenata  Bosne i  Hercegovine.U vezi sa  saradnjom sa Vokačom pokušali da 
organizujemo jednu ek sk u rz iju  s tudenata  B i  H.Medjutim S to jad inovićeva 
vlada je  zab ran ila  tu  e k s k u rz i ju ,a l i  smo u s p je l i  da organizujemo drugu 
ekskurz iju , s tu d en a ta  medicine iz  Ju g o s la v ije .
A sada da se samo dotaknem "Narodne pravde" za to  š to  je  drug Ib r iš a g lć  pi= 
tao.1935 god.sama se n a laz io  u  Zagrebu na stud ijam a i  dobio sam telegram  

. od Nikole Pavlićas"B ogdane,dolazi odmah u  Banja L uku,treba da u re d ju je š  
jedan list."O dm ah sam naravno sve o stav io  i  doputovao u Banju Luku i  posli=  
je  ra zn ih  razgovora i  p rip rem a,im ali smo jedan sastanak  u g o s tio n i"Š ip s”

■ Ko je  sve b io  na tom sa s ta n k u ,ta č n o ,ja  ne b ih  mogao sada r e ć i , a l i  se  ne= 
jasno sjećam ,da je  bio Osman Karabegović,ako se ne varam i  Viiko V inter= 
h a lte r ,sv a k a k o ,b io  je  M ilorad G ajić,Branko Zagorac,N ikola P av lić  sam re= 
k ao ,je£ i,o n d a  Asim A lihodžio je  b io  s ig u rn o ,S a fe t P ilip o v ić  i  d a lje  se  ne 
s jecanuNa tom sastankuđ d o š li  smo sa mnogobrojnim p rijed loz im a i  ja  sam 
došao sa  jedno lo  p re đ io g a ,lo  imena za t a j  l i s t , j e r  mi je  N ikica p ričao  o 
tome kakav l i s t  tre b a  da b u d e , l i s t  za se lo  i t đ . J a  sam nabacio lo -a k  raz= 
n ih  imena i  d rug i su  p re d la g a li  neka im en a ,a li je  p rihvaćen  n az iv  "Naroda 
na p rav d a" ,š to  je  u  s tv a r i  p rijev o d  "Ljudske p ra v ic e " .J a  sam u  to  doba 
b io  u  L ju b lja n i i  u  s a ra đ n ji sa  Slovencima ,s a  Ivanom Marendićem se u  za= 
grebu sa ta j-a o .i sa  Jožom B rile jem  i  sa  naprednim studentim a iz  "N jive" i  

' "T rig la v a " ,k o ji su n a ro č ito  mnogo r a d i l i  na se lu .P rih v aćen  je  na ovom sas= 
tanku naz iv  "Narodna pravda".Sjećam  se b i l a  je  d is k u s ija  d a li  l i s t  da bm= 
de rad n ičk i i l i  za s e lo ,z a  radnike i l i  za s e l ja k e .P o s l i je  izv je sn e  diskus 
s ije ,o d lu čen o  je  da t a j  l i s t  bude za se lo ,n am ijen jen  selu.Znam da smo u  
ovom sm islu  N ikola P av lić  i  ja ,d a  l i s t  bude za s e lo ,a  j a  se ne sjećam š ta  
su drugi govorili.U skoro  smo p re d lo ž i l i  kakve l i s t  tre b a  da ima ru b rik e , 
kakve p o d n as lo v e ,fo rm a t,tira ž  itd .O dlučeno je  da p rv i b ro j bude u  t i r a ž u  
od 2.5oo p rim jeraka .đa  i z l a z i  Ć irilico m ,a  glavu l i s t a  je  iz ra d io  Pipo 
P a v lić ,b ra t  Nikole P a v lić a .L is t  smo štam pali u  š ta m p a riji  braće J a k š ić .
Kao odgovorni u rednik  pred zakonom bio  je  izab ran  Nenad Borić i  teh n ičk i 
u red n ik ,a  ja  sam izab ran  za glavnog urednika.Kao eun in is tra to r l i s t a  b io  
je  M ilorad G a jić ,a  o s t a l i  su b i l i  članovi re d a k c ije ,b io  je  Osman Karabego= 
v ić ,V iik o  V in te rh a lte r ,S a fe t  P ilip o v ić .N ik o la  P av lić ,M ilo rad  G ajić,B rana 
ko Zagorac,Asim A lihodžić i  drugih se v iš e  ne sjećam.Već p o s l i je  onog sas= 
tanka smo im ali p rip rem ljen  p rv i b r o j , j e r  su drugovi od ra n i je  p rip rem ali 
pokre tan je  toga lista .Z nam  da smo se  o b r a t i l i  zagrebačkom "Radniku", tamo 
je  rad io  Aleksandar Turković,da nam pomogne,da nam da a d re s e .O b ra ti l i  smo 
se u Beograd u "P o litik u " .U "P 0 1 itic i"  je  rad io  jedan nov inar,ne  mogu se 
sada s j e t i t i  im ena.Nikola P av lić  je  sa Sotirovićem  imao vezu i  on nam je  
poslao iz  "Avale" poslao razne v i je s t i ,p o d a tk e  ,da bismo to  mi mogli kori=  
š t i t i ,p o s l a o  nam je  v e l ik i  b ro j adresa,m edju njima sjećam se i  adresu  " 
TASS-a" u  Beču.Zatim neke adrese u Turskoj,neke adrese u  Francuskoj,Ameri« 
c i,n ap red n ih  o rg a n iz a c ija  i  pojedinaca .

/v rp ca  zav ršena /
AVDO DJUMKUKfilĆt(na početku nove vrpce»prethodna d is k u s i ja  je  p re k in u ta , 
pa je  sn im ljena ra zg o v o r,k o ji se  zametnuo u  međjuvremenu)

g leda lo  se na to ,d a  se om lad in c i,k o ji su napredni povežu sa pokretom 
a kod tog* se vod ilo  računa o tome,da je  iz  poštene po rod ice ,radn ičke  i  
onda smo ga odmah povez iva li sa pokretom,pa ga povežeš i  kroz č i ta n je  i  
kroz ping-pong i  kroz fu tb a l  i t d .
FIKRET DEDIĆsKoje je  to  godine b ilo ?
AVDO DJUMRUKCIĆ s To je  1937,tada je  P a r t i j a  preko ovih s i tn ih  d je la tn o s t i  
veza la  iju d e  sve do potpunog u k lju č iv an ja  preko nošenja l e t a k a . . .
FIKRET DEDIĆi A vdo,čekaj, to  je  1937,» l i  1935,pa 1936 n a ro č ito  KAB je  d jelo=  
vao onako kako je  P a r t i j a  ,hoću da kažem da je  i  b i lo  ukl-jtečeneg iz v ije s=



9
nog d i je l«  rukovodstva u  zem lji.S tuden tska 'om lad ina  u  Beogradu uz pomoć 
P a r t i j e  p o s ta v ila  je  š ir in u ,v e ć  1934 i  1935 i  tu  š i r in u  j e . . .
SKAKIC RADOMIEiMalo se ne razu m ije te .N ije  s tv a r  u  tom e,dali je  P a r t i j a  dala  
d ire k tiv u  ne znam 1935 š i r in u  f ro n ta ,d a  je  to  potek lo  iz  nekog ce n tra  
p a rtisk o g  i l i  je  to  M io  odraz p o li t ič k e  s i tu a c i j e  i  n a ra s ta n je  t i h  nsrod= 
n ih  revo luc ionarn ih  m asa.Ti znaš 1939 je  b i la  ona odluka Kominterne o Naroda 
nom frontu*Već 1935,1936 imaš onu masovnu a k c iju  Narodnog f ro n ta  u  Francus= 
k o j.P a r tisk o  rukovodstvo i  revolucionarne snage u  ̂ sv ije tu  i š l e  su  para le lno . 
Prema tome ne tre b a  tu ,5 ta  ja  znam ,polem izira t i  j a j l  sad to  b i lo  u  sk ladu 
i l i  n i j e  b i lo .  *
FIKRET DELIčsAma. ja  ne polem iziram .Sa tim  ja  nisam m is lio  ovo,nego sam h tio  
r e ć i  da mi nabrojimo one k o ji  su  d a l i  osnove Marksizma u  Ban jo j  L uci. To je  
b i la  jedna g en e rac ija ,p a  je  došla  druga,pa tre ć a  g e n e ra c ija .Ja  ću evo da 
nabrojim  prvu generaciju ,sam o me t i  dopuni.Onaj k o j i  je  un io  m ark s is tičk e !  

. i d e j e  u  Banja Luku,to je  b io  Akif Serem et.Satim  onaj s t a r i j i  D jord jev ić  kao 
njegov d jak ,p rvo  zapravo V eselin  Masleša i  F ad il M a g la jl ić ,ta  tro jk a .D ak le  
Akif Šerem et,V eselin  Masleša i  F ad il M ag la jlić .

• RUŽA OLJACAs I  Edo Kunštek.
F ik re t  D edić:D a,i Edo Kunštek.To su  b i l i  prva č e tir i .O n d a  su brzo njima p r i 4 
l i  Asim A lihodžlć , F r ic , onda n a ž a lo s t p o s l i je  M oralić ,a  od radnika b ar kolike 
ja  znam onda je  b io  Pavao Radan,Kazaz,Kasim H ađžić,Sefket M aglaJlić,M iron 
Mandrović,« od in te le k tu a la c a  samo $ još da nabrojim jV eljko D jo rd jev ić ,d a j 
Pužo pom ozi,ti znaš v i š e . . . '
RUŽA OLJACAj ,

j a  ću k a z a t i  samo ono š to  znam a Stavim sigurno.N e mogu ja  ove 
l ju d e  n a b r o ja t i , to  b i već b i lo  netočno,kad b ih  im ala već namjeru da sve 
n ab ro jim .Ja  znam od onda kad sam j a  p r iS la , to  je  kad je  Veso iz iš a o  iz  
za tv o ra  i  F a d il M aglajlić .T o  su  t i  l ju d i* J a  sam se s njim a s p r i j a t e l j i l a  
Sjećam se  kakav je  b io  na# n ač in  rada« po tro je .F rv o j g rup i ko jo j sam 
organizovano p r ip a d a la ,to  j e  b io  D jo rd jev ić  Veljko,Rada V ranešević i  ja«
A rad  kakav je  bioTJeđnog čovjeka o c ije n iš -o n  b i mogao b i t i  pogodan,eh, 
na n jega  ćemo d je lo v a t i  i  po p o la  godine u p o rn o ,is tra jn o ,a  povremeno tek  
p rim iš neke zadatke i  p rov jerava  t e  na svakom zadatku. I le g a ln o s t  je  b - la  
ta k v a ,k o n sp ira o ija  da je  om etala upravo a k t iv n o s t ,p re t je ra n a  k o n sp ira c ija . 
J a  samo mogu da kažem kako su  došle  one r e c i t a c i j e  u  gim naziju ,one napreda 
ne s o c i j a l i s t i č k e  pjesme.Veso Masleša mi j e  dao uvezan " l io l i t ” 1929 goaLS= 
t e , i l i  1928 i  tamo su  b i le  pjesme J i r ž i  Volkera i  one druge.To je  moja 
Vuja sve napamet n a u č ila  i  na onim našim priredbam a u  g im n az iji re c ito =  
v a la .E to  j a  b ih  h t j e l a  to  da kašom,kakva j e  naša  veza b i l a  recimo sa  rad= 
nicim a.Jedne v e č e ri dugo me pripremao na t o , i š l a  sam v je r u j te  o mnogo va= 
dim usbudjenjem vnego,pa nisam,ma kakvo vjenčanje,nem a n i  govora-radnicim a 
o tić i.O n d a  s -u  šm it,E tik a ,S a ra f in  i  K a tic a ,jo š  n isu  b i l i  p r e š l i  u  ?red= 
grad j e ,  s ta n o v a li su  na LauSu-to je  b i lo  u  jednoj n e a lj iv o j  S o b ic i, d jeca  
r a h i t ič n a ,a  mi do neka doba noći proučavamo.Tako smo malo l i t e r a t u r e  im ali 
samo "Komunističku početn±ou"-tek sam p o s l i je  saz n a la , j e r  je  to  b i l a  ku= 
p u sa ra ,sv a  u  l is to v im a .I  tad a  u  početku,sjaćam  se  mi smo b i l i  u  Š k o li,a  
b i l a  j e  premetačina.Mama je  ^Komunističku poče tn icu  s a k r i la  u  v reću  braš= 
na i  n is u  j e  p ro n a š li ,p a  nam kažes "Eto, vidim da je  čuvate kao sveto  pismo, 
pa m islim  kad to l ik o  v o l i te  tu  k n jig u ,d a  vam je  sačuvam.I sačuvala  je  -  
n i j e  u  v a tru  b ac ila .K o ja  je  l i t e r a t u r a  onda b i la ?  P reobražensk i: "Moral 
i  k lasne n o rm e " ," IIo lit" ,E ilip o v ić : "Razvitak d ru štv a"  . .*  Eto mî smo to  uči=  
l i , p a  smo onda n a s to ja l i  drugima to  k az iv a ti,o n d a  smo o rg a n iz ir a l i  Crvenu 
pomoć,a kad sno d o b i l i ,  j a  se  a jeđ  m dobri 1933, j a  sam d o b ila  zadatak,upra=  
vo Asim A lih o d ž lć ,S a fe t F llip o v ić  i  ja  da formiramo jedan odbor 1 da oma= 
sovimo crvenu pomoć.Tog se zadatka sjećam.Malo ra d i a tm osfera da ispričam  
ovoi za Sdu Kunčteka i  njegov odlazak.M i smo im ali ob iča j da se  sastajem o 
1 da budemo s ta ln o  zajedno lako smo z n a li  da to  n i j e  dobro i  da će nas po li«  
č i j a  zap az iti.K ad  je  Edo Kunštek trebao  da krene,pozvao me je  i  6 s a t i  mi 
je  objašnjavao,kako čovjek može b i t i  k o r is ta n  P a r t i j i ,d u p lo  k o r is ta n  dok 
je  nekompromitovan i  kako drugovi sv i g r i je š e  i  kako je  v e lik a  š t e t a  ^ to  
sam se j a  tako kompromitovala i  v eć“p o l i c i ja  zna kao k om un istu .P oslije  
kada je  on o t i š a o , j a  sam v iše  pu ta  p rekoravala  drugove,kažemSNema sm isla  
da se komproraitujemo«Da je  Edo tu ,o n  b i to  pam etnije urađio?"A Vilico kažeš 

\> "Kalo t i  h jega  poznaješ i  sve ono š to  j e  znao n a jl je p š e  iz  M arksizma,to 
. je  te b i  is p r ič a o ,p a  s i  ga id e a l iz ira la .O n  je  sa  svim manama kao i  m i,sa=
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mo n i j e  ovd je,pa t i  se 6 in i  da je  on nešto  bolje«"Hoću da jžnenem ,1937 je  
dodao ,v ra tio  se / i l i  1938,ne sjećam se tačnojf j e r  nisam ž iv i l a  s ta ln o  u  3anja 
Luci,nego sam samo preko f e r i j a  dolazila/»O nda mi je  Veljko upravo nared io  
da sa  Edom razgovaram ,vratio  se je  kao tro c k is ta .D a  razgovaram s n jim ,da  v is  
dim S ta je  «I ja  sam s njim  razg o v ara la ,sa tim a  sam s njim  razgovarala»On je  
s ta ln o  tv rd io ,d a  n i j e  t r o c k i s t a ,a l i  da je  razočaran  i  da neće v iše  uopće b is  
t i  p o l i t i č k i  ak tiv an ,, a  razočaran  je  u poredak u  B u s iji  i  nepravdu u  prvom re  
du š to  su u č in i l i  A kifu,pa njemu itd .E tm ,da  o tom ne govorim«• .H tje la  sam ovo 
da napomenem , h t j e l a  sam nešto  da se p o ts je tim  kad sam tre b a la  da dodjem.Sje= 
t i l a  sam se Nade i  V uje.Sačuvala sam jednu tužbu.Kako smo mi b i l i , d r u ž i l i  se 
sa  naprednim su d ijam a ,je r  z e t mi je  bio su d ija  i  u v ijek  smo p r e t r e s a l i  p o lis  
t ič k u  s itu a c iju ,d o g a d ja je ,z b iv a n ja  i  našu l ič n u  s itu ac iju .K ad  se je  Vuja po= 
ž a l i l a ,d a  je  Blagoj e v i <ž p ričao  na nekom m jestu ,ona je  b i la  još učen ica ,da  je  
kom unista,a na to  će A sim ...
F ik re t  Dedić: Hoćeš l i  da ovo ud je  u  snimak?Koji je  to  B lagojević?
RUŽA OLJAČA: Neka udje»B lagojević je  b io  jedan profesor.A  na to  će Asim i  Hat 
sib t"T o  je  k le v e ta ,a  ono drugo je  u v re d a ,to  tre b a  da se tu ž i  su d u ." I kako 

'r e k o še ,ta k o  se je  i  u č in ilo .V u ja  kao učen ica  tu ž i  svog p ro feso ragudu ,ko ji je  
pozvat na sud i  odgovarao«Eto,imam baš t a j  dokum enat,s lučajno ,jer je  sve pro= 
p a lo ,a l i  to  je  s luča jno  sačuvano .H tje la  sam da kažem kako se n i j e  b ježa lo  od 
t ih  zao štrav an ja  odnosa,n i sa  profesorim a n i sa  ško lom ...
FIKRET DEDIĆsJa b ih  samo da nabrojimo one g en e ra c ije .N a b ro ja li smo onu prvu. 
Trebalo b i jo š  neke spom enuti.Z aboravili smo F ran ju  S a ra fin a ,s tv a rn o  medju 
prvim komunistima od mafifo radnika.Kao druga g e n e rac ija  ,da  tako kažem d o š li  
su  oni g im n a z ija lo i,a  to  su V ilko V in te rh a lte r ,o v a j ne mogu sad da se s je tim  
pomozite mi m a lo . . . .
RužA OLJAČA: Ti p ra v iš  k la s i f ik a c i ju  d ru š tv a .
FIKRET DEDIĆ:Ne pravim ja  k la s if ik a c iju « T o  je  g e n e r a c i ja . . .
RUŽA OLJAČA& S lu š a j , ja  ću t i  k a z a ti,k a d  sam ja  b i la  s tu p i la  .To je  b ilo  neg= 
d je oko 193o g . i l i  1929 »Znam k o ji  su tada b i l i  kom unisti u  Banjoj L uci,ko je  
sam ja  im ala p r i l ik e  upoznati.T ada su se v r a t i l i  F ad il M aglajlić,V eso Maslešs 
iz  za tvora ,V eljko  D jo rd jev lć ,S a fe t F ilip o v ić ,V ilk o  V in te rh a lte r ,Iv ic a  Makor. 
To su oni koje sam ja  poznavala ,sa  kojima sam p r ič a la  i  s a n ja la  o re v o lu c ij i .  
Zatim Franjo Sarafin ,Šm it,M andrović,N ikiea P av lić .E to  to  su  b i l i  l ju d i  sa  ko= 
jima sa jfT p rija te ljsk e  k o n ta k te .I  Rada V ranješević i  p o s l i je  Dušanka l l ić ,k a o
moja d rugarica  šk o lsk a .. .  .......- ..
FIKRET DEDIĆ:I sad v id iš  dolaze o v i,s tv a rn o  novi:Boro I l ić ,N ik ic a  F a v lić , 
Osman Karabegović, Sefket M ag la jlić ,S to ja n  K ovačević..
RUŽA OLJAČA:Znaš po čfmu su oni novi??o tome š to  su p r i s tu p i l i  u onom vremem 
kad se je  P a r t i j a  počela om asovijavati.T reba da znašt da je  b i la  takova dikta* 
tu ra ,d a  je  za jednu r i j e č  i š l o  se na ro b iju ,p a  zato  je  i  b i la  takva konspira« 
č i j a . »».
FIKRET DEDIĆ: Znam j a  to ,p a  i  ja  sam tada bio.Ovo je  b i l a  jedna n o v ija  genera= 
č i j a  i  novi l j u d i , t o  hoću da kažem,novi ljud i.O no  su već b i l i  n j ih  oko lo -ak  
ukalup ljeno  već,kako b ih  rek ao ,cem en tiran o ;n ije  se i š l o  d a l j e . . .
RUŽA OLJAČa :Ma,kako n i j e  išlo ,m olim  te ,V e se lin  Masmleša,pa Vilko V in te rh a lte i 
id e  i  sada n a p r i je d .« . .
FIKRET DEDIć:Ja m islim  u pogledu omasovijavanja.Ono se s ta lo  i  n i je  se traži<  
novi metod rada ...O no  je  b i la  ta  s t a r i j a  g e n e ra c ija .Jo š  sam žaboravio Voju 
R akića,pa je  ubrzo došla  ova g en e rac ija  a la  Hasan Brkić,Osman K arabegović,a 
onda dolaze nešto  m lad ji.T u  se može b r o ja t i ; ja ,S k a k ić . . .
SKAKEĆ RADOMIR:Pa Vojo Rakić je  m lad ji od teb e .
FIKRET DEDIĆsjest m lad ji po godinam a,ali se r a n i je  a k tiv ira o ,v e ć  u VI i l i  VI] 
razredu  g im n a z ije ...
RUŽA OLJAČA:Ja znam u  Beogradu smo ja  i  Vojo Rakić p r ip a d a li  jednom marksis= 
tičkom kružoku 1932 god.
FIKRET DEDIĆ:Nije to  sad važno,da se oko toga kačimo.Važno je  n a b ro ja ti  ljud« 
Počeo sam n a b ra ja t i ,p a  nastavijam ;L jubo B o žić ,š ip k a ,b raća  M ažari,onda od rad« 
n ika  dolazi,m ožda jo š  nešto  r a n i je  je  bio Š efket M a g la j l ić . . .d a j te  pomozite 
mi l j u d i . «.M aslo,Kazaz,.«
RUŽA OLJAČA:Nemoj,Maslo je  bio v r lo  ak tiv an  jo š  1933.Ja  sam . . .
BOGDAN JERKOVIĆ:Mirko V iš n jić . . . .
RUŽ/vOLJAČA:Jasn am  š ta  t i  hoćeš da kažeš F ik re te  i  ja  se s tobom slažem.Da s 
ovi l j u d i ,k o j i  su p r i l a z i l i  to j  r a n i jo j  g ru p i,k o ja  je  i z r a s la  u  doba n a jte ž e



d ik ta tu re ,d a  su  n o s i l i  sobom iz v je sn e  k arak teris tike .M ožda  iz v je s ta n  s t r a h  od 
p rovale ,od  om asovljenja u s l i je d  p rev iše  s tro g o  shvaćene k o n sp ira c ije , a  oni 
novi o kojima t i  govoriš oni su i S l i  a  u š i r i n u ,a l i  tad a  je  već n eš to  režim  
b la ž i,Z a to  ja  in s is t ira m  na tome ,da je  KAB osnovan 1934,već te  godine kako 
je  N ikica postav io  p i ta n je  predavanja i  predavača angažovati š to  š i r i  krug 
naprednih g rad jan ja .T o  je  b io  o i l j - š t o  š i r i  k r u g . . . .
PIKRET DEDIĆsDajte n a b ro ji te  ove ljude.K okanović , , ,
Ljubo Božić: On je  m la d j i , , ,

j CFIIR : N ije Kokanović m ladji,O n je  mislim 1935 iša o  u Rusi ju .  To Zna 
S a fe t F ilip o v ić  ,on je  tad a  b io  u  Mjesnom kom itetu.On će z n a ti  kad je  p o s la t  
i  kad se  je  v ra tio ,A  to  Je b i lo  svakako p r i j e  1935.Ne znam na kakav je  sasta=  

nak išao  u b u s i ju ,to  će z n a ti  Safet,O n je  tamo nešto  p o g r i je š io ,p o s l i je  su  ga 
k r i t ik o v a l i  i  on je  bio nervno o b o l io . . . .
IBRO IBRIoAGIć:Druže Je rk o v ić u ,ja  b ih  Vas molio da d o v rš ite  svo je  iz la g a n je  o 
"Narodnoj p ra v d i" , je r  smo p rilikom  m ijen jan ja  vrpce p re k in u li  Vaše iz la g a n je . 
BOGDAN JERKOVTĆ:Kao š to  sam rekao d o b il i  mm smo od naprednih l i s to v a  i  nekih  
n aš ih  drugova iz  Zagreba i  Beograda dosta  ad resa  i  p rv i b ro j "P ravde"iz išao  je  
negđjšJTo^’šfe n a jb o lje  v id i  iz  onih bro jeva l i s t a  š to  se  nalaze u  zagrebačkoj 
S v eu č ilišn o j k n j iž n ic i ,a  u S ara jevsko j Narodnoj b ib l io te c i  p o s to je  samo 4 bro= 
ja ,p a  je  S v eu č ilišn a  u  Zagrebu jed ino  m jesto u J u g o s la v i j i  gdje ima sv ih  5 bro 
jev a ,k o lik o  je  svega i  i z i š l o , a  p e t i  je  z a p lije n je n  u  m ašin i.J^ga nisam n i 
v id io  n ik a d a .I ,o v a j p rv i b ro j "Narodne pravde"negdje m islim  u junu 1935 da Je 
o tiš a o  na te  adrese.V eć p o s l i je  dva dana on je  tako b io  ra z g ra b lje n ,d a  mi u 
re d a k c i j i  nismo im ali n i  5 p rim jeraka .Jedva smo saču v a li 2-3 prim jerka.K edaks 
o i ja  je  r i j e š i l a ,d a  d rug i b ro j is a d je  u  5«ooo p rim jerak a ,zn ač i dvostruko od 
prvog broja.V eć tad a  p o l ic i ja  je  počela ,du  n s  poprijeko  gleda i  mi smo m orali 
da prenosimo l i s t  u Mirkovioa apo teku.preko pu ta  štam parij e b raća Jak šio "  i  
o d a tle  smo na nekim kolicim a v o ž i l i  l i s t  na p o š tu ,p r i je  nego š to  se  je  znale 
da je  gotov.Dok se je  p o l i c i ja  s j e t i l a  da dodje da p reg leda 1 kada da nalog 
da se  l i s t  z a p l i je n i ,d o t le  je  l i s t  već otišao.Tam o smo u sudu im ali Asima 
A lihodžića ,a  Branko Vuk ovi ć EEil3 javn&g tu ž io ca .G a jio  i  ja  smo i š l i  na ono 
od obran je  i  on nam je  crvenom olovkom b risa o  pojed ine atvari«U z ornu kafu  smo 
b ili.d v a k o  se odnosio l ib e ra ln o  kao l ič n o s t  , kod njegove kuće smo mi to  no= 
s i l i  i  on k a ž e :" B riš ite  ovo,pa v i l a j e t e  na z v i je z d e ,š ta  v i  m is l i te "  i  onda 
b i crvenom olovkom b r is a o : " Iz b a c ite  o v o ,iz b a c ite  ono",a mi se  b o r i l i  za svaku 
onu v i j e s t  o š t r a jk u , t e  ne znam o ovom,o onom.On iz b a c i ,a  mi metnemo jo š  žeš= 
će,kad dodje do š ta m p a rije .I  tako je  izašao  drug i broj.Odjednom su p o če li s t i=  
z a t i  te le g ra m i,n a ro č ito  iz  Šumadlj^. Crne Gore gd je  je  l i s t  sve v iše  p o sta jao  
m asovan ."Š a ljite  Goo prim jeraka-Podgorica" -K rag u jev ac :"Š a ljite  2.ooo p rim jera  
ka,ne znam M ilan o v ac ;"Š a ljite  l .o o o  primjeraka^Narodne p rav d e" ...T o  je  tako 
i š l o  vratolomno da smo mi »prosto dok smo se o k re n u li ,v iš e  n i je  b i lo  l i s t a .
Već smo p o m iš lja li  da štampamo p rv i i  drugi b ro j p onosno ,a li to  nismo u č i n i l i .  
Zatim je  iz iš a o  3-4 b ro j u B.ooo p rim jeraka , a  p e t i  b ro j u  lo .o o c  p rim jeraka . 
P e ti  b ro j je  nikao na osnovu pisama s e lja k a  đ>z sv ih  k ra jev a  Ju g o slav ije .T u  se 
već jasno o s je t io  u t i c a j  P a r t i j e  i  veze P a r t i j e  sa  masama iz  razn ih  k ra jev a  
J u g o s la v ije ;!  Iz  S loven ije  i  iz  Hrvatske i  iz  S rb ije  i  i z  Crne Gore,ne znam 
da l i  i  iz  Makedonije.Uglavnom mi smo već im ali na raspo lagan ju  o r ig in a ln i  ma= 
te r i ja l ;p is m a  se lja č k a  iz  masai i tad sqo p re ra đ j iv a l i  t a j  s iro v !  m a te r ija l  
i  od n jega p r a v i l i  članke.Neću nikada z a b o ra v iti  jedan č la n a k ,k o ji je  napisao 
Nikola Pavlić:"N arodni je lo v n ik " ,k o ji  je  preštam pao"O šišani jež"  u to  doba.
To je  b io  čuven Članak "Narodne pravde" .Članke su  pisalitO sm an Karabegović, 
Vilko V in te rh a lte r , N ikica Pavlić,A sim  A lih o d ž ić ,!  drugi,B ranko Zagorac,Miloš, 
rad G ajić itd » a  mi smo u r e đ a k c i j i - ja  sam uglavnom i  drugi su gradac sa  mnom 
ponarođJivali*% eljačk i jezik .S jećam  se,ako  se ne varam da je  Vilko napisao 
onaj uvodnik:"Radnom narodu grada i  s e la " .J a  sam tako n eš to  malo korigovao,mi= 
jen jao  neke i z r a z e ,a l l  skoro je  i s t i  ostao  onakav.Taj uvodnik j e  izazvao u to  
doba,veoma je  u tic a o  uopšte na mase kao š to  su  i  inače, mase b i le  revo luc ion isa: 
ne i  n a ro č ito  na se lja č k e  mase naš l i s t  je  imao u tic a ja .M i smo nekako u s p je l i  
da pogodimo ono š to  mase in te re s u je  i  š to  ih  žu lja .T o  je  b i lo  na jvažn ije .N a  
t a j  n ač in  i z i š lo  je  5 b ro jeva "Narodne p ravde",a  p e t i  b ro j kad je  već bio u 
m a š in i ,z a p l i je n i la  je  p o l ic i ja .In a č e  p o l ic i ja  je  č e s to  d o la z ila  tamo isp re d  
gostione Jove D im itr ije v ić a  ; iznad  gostione  smo mi im a li sobu,tamo sam ja  spas 
vab ,a  h ran io  se  d o lje  u  g o s tio n io i.T u  iznad  g o stio n ice  smo im a li jedan ormar 
i  u n jega  smo s la g a l i  "Narodnu pravdu”,a  jV ezić i  K oljević su nam d a l i  jednu
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m ašinu,koja b i l a  i  na l a t i n i c i  i  ć i r i l ic i .D ru g a r ic a  Bosa L juboja nam j s  b i la  
d ak tilo g ra f.M ilo rad  G ajić je  imao spiskove ad resa  i  b lagajnu  i  on je  to  neg= 
d je sak rivao  i  nosao okold>,uopšte to  tamo n i je  b ilo .O n je  vodio č ita v u  tu  i  
ad m in is tra tiv n u  i  -Financijsku p o l i t ik u  i  b io  je  Slan red ak c ije  i  saradn ik  i t d .  
Jednog dana smo d o b il i  iz  Amerike ček ,do le  sjećam se Štimac p o tp isan ,n e  znam 
"bai Narodna pravda pf n e jšen e l borik,ne znam » ša lje  p r i lo g  od 5 do lara  iz  As 
merike Š tim ac.Počeli gm. s t i z a t i  p r i lo z i  naprednih l j u d i  i  i z  zemlje i  i z  ino= 
s tra n s tv a  za "Narodnu pravdu". "Narodna pravda je  i z v r š i l a  odredjen u t i c a j  na 
se lja č k e  m ase,narodito  u šum adiji i  Crnoj G ori,a  u Bosni i  Hercegovini je  spo= 
r i j e  p ro đ ira la ,n eg o  u ovim krajevim a gdje je  inače p o l i t i č k i  ž iv o t na s e lu  bio  
r a z v i je n i j i ,P o č e la  je  da p ro d ire  i  u  Hrvatsku i  S lo v en iju ,a  kako rekoh i š l a  je  
i  u in o s tra n a tv o ,iš a o  je  iz v je s ta n  b ro j prim jeraka.D a je  to  tačno ,pored  osta= 
lo g  pokazuje i  in te r e s  g rad jansk ih  nekih p o l i t i č a r a  za "Narodnu p rav d u " ,k o ji 
su preko toga n a s to ja l i  da izvuku k o r is t  za se b e .I  Adama P rib ić e v ić  je  t r a ž io  
da se sastan e  sa  nam a,ja sam s njim  imao jedan sas tan ak ,tak o  ra zg o v a ra li smo 
o 'ra d u  na selu.O n je  nama predlagao da mi osnivamao to  njegovo "K olo",te  či= 
taon ice .H i smo to  l i je p o  s lu š a l i  i  r e k l i  ,da  smo spremni da saradjujem o pod 
odredjenim  uslovim a,pa čak se onda govorilo  da će i  Maček,ne da će,nego već 
se in te re s i r a o  i  h t io  je^da dodje neko od nas iz  re d ak c ije  kod n jega i  da s 
nama nešto  ra z g o v a ra .š ta ,ja  ne znam , j e r  n i j e  došlo do tog  s a s ta n k a .P o s lije  
"Narodne pravde7'n ikao je  č i ta v  n iz  l i s to v a  u S rb iji,H rv a tsk o j itd .M i smo ima= 
l i  neposredne veze sa "Ljudskom pravicom" i  kao jedan od m alih r e z u l ta ta  t i h  

veza b ilo  je  pismo slovenačkih  s e lja k a  "Narodnoj p ra v d i" itd .i td .D a k le  razv i«  
lo  se jedno v r lo  živo s tru ja n ja  posredstvom "Narddne pravde" izmadju naprednih 
s t ru ja n ja  u  J u g o s la v ij i  počevši od zapada na i s to k ,s a  is to k a  na r.apad zem lje.
Mi smo preko "Pravda"počeli da povezujemo se lja č k e  mase širom  zem lje.K oriš« 
t i l i  smo to  kao jednu trib inu .K ada  je  "Narodna p ra v d a "z a p lije n je n a ,ja  sam po« 
b jeg ao -p re tp o stav io  sam da ću b i t i  uhapšen i  pobjegao sam d o lje  u K lašn ice . 
Brojeve l i s t a  su inače u v ijek  ha vrijem e s k la n ja l i , ta k o  da neke n a ro č ite  š te«  
te  p o l i c i ja  n i je  mogla n i da nanese.Ono š to  je  z a p l i je n i la  o t i š lo  je  u Okruž« 
n i sud i  Javno tu ž io š tv o  i  kako sam čuo k asn ije ,d ru g o v i su i  to  u z e li  i  neg= 
d je  s k lo n i l i .S ta  je  b ilo  s t im ,ja  ne : nam.Adrese znam da su b i le  sakrivene,pa«  
re  sak riv en e ,tak o  da uopšte n i j e  p o l i c i j i  nikakve druge k o r i s t i  im ala od toga. 
Znam da je  p r i j e  zabrane pop Korošec napisao jedno pismo "Narodnoj p rav d i" ! 
t r a ž io  da mu pošaljemo nekoliko b ro jev a ,a  ja  sam pocijepao ono pism i i  bac io . 
Smatrao sam š ta  on ima s nama,nismo h t j e l i  da mu šaljem o n i  l i s t a t i  i š t a .
Eto to lik o  o "Narodnoj p rav d i" .H tio  b ih  da spomenem jo š  neke momente iz  rada 
KAB-a ,a  to  je  onaj rad  sa  selom .Ja sam č e s to ,p o š to  sam s tu d ira o  u  Zagrebu, 
tamo sam zajedno bio sa  drugovima LJubom Božićem,Slavkom Odićem »Nikolom Pav« 
lićem,Vilkom V interhalterom  i  sa  Jakovom Blaževićem smo skupa b i l i .U  vezi sa 
formiranjem "Brazde"bio je  drug Duainović, k o ji  je  sada u  Arm iji v i š i  o f i c i r  i  
d ru g i,h t io  b ih  da naglasim  da sam često  sa  jednim malim koferfiićem putovao u 
L jubljanu.B aza je  b i l a  jo š  u  g im naziji dokft sam b io , te  su veze izg rad jiv an e  a 
k a sn ije  u  Runjaninovoj u l i c i  u lagrebu  b r .4  u Studentskom domu,tamo je  negdje 
stanovao drug Ljubo B ožić,Slavko O dlć,a u  b l i z in i  su b i l i  N ikioa i  V ilko ,a  neg= 
d je preko pu ta  je  stanovao Jakov B lažević i  Bogdan M arković.Cesto sam ja  tu  
navraćao i  b io  gost ko^jv ih  drugova i  p renosio  izV jerna is k u s tv a .J a  sam jo š  od 
r a n i je  imao sa lju b ljan sk im  srednjoškolcim a v e z e ,je r  sam tamo išao  u sred n ju  
teh n ik u ,a  p o s l i je  sam isk u s tv a  KAB-a d irek tno  prenosio  u  napredne studen tske 
klubove u L ju b lja n i "Njiva i  "T rig lav " .H tio  sam samo da naglasim  t a j  momenat. 
IBRO IBEIŠAGIC:Je  l i  to  b i le  1935 g .?
BOGDAN JEBKOVICj To je  b i lo  početkom 1935.Tu 1934,55 do 1936 g.lzm edju 1934- 
15)36 g.N ešto r a n i je  sam sa  Jožom B rilejem  održavao vezu i  bio sam dopisnik  iz  
Bifi nekog l i s t a  opozicionog p ro tiv  režima jugoslovenskog ,ko ji je  iz la z io  u 
P a r iz u .J a  ne znam v iše  n i  ime.Uglavnom p isao  sam dopise sa  s e la .
U okviru  veoma opsežne a k tiv n o s ti  KAB-a,koji je  imao oko 9 sv o jih  s e k c i ja ,a  
s druge s tra n e  ra z v ija o  je  rad  i  sa  radnicima, i  sa  studentim a i  sredn joško ls«  
kom om ladinom ,uspostavljao veze sa  drugim raznim o rg a n iz ac ijam a ,a li je  KAB 
i s to  tako d jelovao i  na s e lu .J a  sam b io  jedna od t i h  veza u  pravcu L ijevča po« 
l ja .B io  je  M ilorad G ajić iija .O državao  sam veze n a jv iše  i  neprekidno sa  Nikolom 
Pavlićem ,uzgred samo da spomenem ,imao sam vezu i  sa  Miroslavpm Tdtšnjićem,a 
k a sn ije  sa  Slobodanom Kokanovićem. KA
AvdoDJUMHUKČlC aSjećaš l i  se  one ankete kad smo v r š i l i  pop isivan je  standarda 
seljaka«  >
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BOGDAN JEHKOVIĆ 3 Tlvo , aad ću to.KAD je  u  sa ra fln ji sa  "Zrnijanjem"organ±3i ra o  
1  jo š  nekima organizacijam a jedan i z l e t f jedan pohod, na s e lo ,n i je  to  b io  lz=  
let*T o je  b io  jedan  p la n ira n i  pohod kao početak rada  s selom uopšte.U  tom 
sm islu  n a š i drugovi Iz  uprave KAB-a,ja ne znam je š fli  t i  ,đruže Ljubo, tada  b io  
p re ts je đ n ik  i l i  k a s n i je ,u s p je l i  su  da u Danjoj Mitfi o rg a n itu ju  sastanaka ne 
samo KAB-a,nego 1„d rug ih  ra zn ih  o rg a n iz ac ija ,k ao  Sto je  Crveni k r s t ,p r e t»  
s ta v n io i Z m ija n ja ,p re ts ta v n ic i p ro sv je tn ih  radn ika i  j a  ne znam v iš e ,k o j ih  
jo š  o rgan izac ija .N a  tom sastanku,m i amo potpuno u s p je l i  u b i j e d i t i  p r is u tn e , 
da je  potrebna Š iroka a k c ija  za rad  na podizanju  s e la  i  s e lja k a  i  da je  pot= 
rebno da sv i u tome u č e s tv u ju .I  na p r im je r ,ta d a šn ja  vo jska,jugoslovenska di= 
v iz i ja ,d a la  nam je  slam arioe za t a j  pohod.Crveni k r a t  i  ne znam da l i  je  b io  
i  H ig ijen sk i zavod jd a li  su  nam lijekove .D r.D an ica  Perović je  i š l a  kao l j e k a r  
sa  nam a.Ekspedicija od oko 3o; š to  s tu d e n a ta ,š to  agronoma,Sto I je k a ra ,k re n u la  
je  u se lo .T u  su b i l i  uglavnom n a š i drugovi iz  KAB-a#$a se  sada ne sjećam đe= 
ta l jn o  imena*Žnam da je  b i l a  Lepa P erović ,V jekoslav  B akulić je  b io ,b io  sam ja  
i  n iz  d rugih .B io  je  drug Ljubo B o ž ić ,H iliv o je  Keemanović,ne znam da l i  je  i= 
Sao s nam a,ali je  u to j  a k c i j i  sudjelovao Milan Janković i  uglavnom kažem, 
n a š i napredni s tu d e n t i . I S l i  smo u se lo  Č arđ ačan i.O sta li smo tamo 3 dana.lzgrai 
d i l l  smo za to  vrijem e jedan s ilo s-jam u  za s o l i r a n je  stočne hrane i  p o n i je l i  
smo sa sobom iz v i je š te n  b ro j p rim jeraka "Narodne p ravde",ko ju  smo onako d i j<j= 
l i l i  se ljac im a .Dr.D anica Perović je  i z v r š i l a  oko 38o preg leda za t a  3 dana. 
P reg led a la  je  stanovnike k o ji  su  se o s je ć a l i  bo lesn i.L epa je  p ra v ila  jednu 
s ta t i s t ik u ,k o l ik o  je  b ilo  b o le s t i  stom ačno-crijevnofe t r a k ta ,k o l ik o  tb c ,k o lik o  
ovog,koliko onog.Sjećam se s lu ča jn o  da je  tbo b i lo  oko 33# od t i h  sv ih  slu=  
č a je v a .I  tako smo n a p ra v ili  jedan m ali so c io lo šk i p r03jek  i  a n a liz u  s ta n ja  
u  s e lu  i  s e lja k a ,k o lik o  smo za to  k ra tko  vrijem e učin iC i.N aS i su  drugovi tu  
d rž a l i  izv je sn e  sastanke i  predavanja seljaoima.Sššfr&B6ds& kao danas Vjekosla= 
va B akulića.kako je  b io  v r ije d a n  kad je  kopao onaj s i l o 3 , onu ilovač i.S jećam  
se Duška L ičine, kad je  uz g i ta ru  sv irao  p^aanoe,pjevali sn o -sp av a li smo na 
slamarioama.Sjećam se.kako je  d ru g arica  Lepa Perović uporno u č i la  v o z i t i  b is  
c ik i ,s v e  dok n i j e  n a u č i la , je r  do-tada jo š  n i j e  zna la  v o z i t i  b ic ik l.S jećam  se, 
a l i  ne žnam ko je  to  o rgan iz irao -p renod  m esa-snabđijevanje od mesara iz  Klaš= 
n ica  itd .Sažid Kad smo se v r a t i l i  u Banju Luku h t j e l i  smo, da odemo u jedno 
brdsko se lo  tfž«B&,jer ovo je  b i lo  ravn ičarsko  selo«Medjutim zvaničn i ban ja luć  
k i  krugovi su  već s m a tra l i ,s  obzirom da smo mi jžffsfruimiv* d i j e l i l i  "Narodnu 
pravdu" i t d . ,d a  je  to  nešto  l je v ič a rsk o  i  špasno,sum njivo i  oni su to  p re s je s  
k l l .N ls u  nama v iš e  d a l i  n i s lam ario e ,n isu  nam p r u ž i l i  uopšte  one u s lu g e ,k o je ^  
r a n i je  č in i l i .E to  to lik o  o to j  a k c i j i  se  sjećam .
AVDO DJUMHUKdĆ! S jećaš l i  se t i  onih form ulara na kojima smo im ali onaj stan= 
dard s e la  »P op isiva li smo k a š ik e ,o g n jiš ta ,n a č in  ish rane ,m i smo to  v r š i l i  po 
selim a po kućam a...
FIKRET DEDIĆsJa mislim  da je  to  b ilo  m ilo k a sn ije
BOGDAN JERKOVIĆ:Ovo š to  j a  rekoh je  b i l a  jed in a  o rg an iz iran a  akcija.N ego mo= 
gao b i Ljubo malo da nam kaže o onom vremenu.Ti s i  b io  p re tr je d n ik  KAB-a,pa 
hajde p r e ts je d n ič e . . .
LJUBO BOŽIĆsN® znam 3ta  b i b i lo  in te re sa n tn o  p o s l i je  sv ih  ovih razgovora. 
Smatram da do pojave KAB-a u  Banjoj Luci u  s tv a r i  kao š to  smo ovdje v id je l i  
n i j e  b ilo  nekog masovnog pokre ta  medju omladinom.Od fo rm iran ja  KAB-a,pa d a lje  
možemo re ć i  da se  t a  ž ivost,odnosno t a j  pokre t medju banjalučkom i  radničkom 
i  studentskom i  uopšte školskom omladinom to lik o  razmahao,da je  u s tv a r i  ba= 
n ja lu čk a  omladina u  ono vrijem e p re d n ja č ila  medju omladinom u  našim osta lim  
m jestim a u  BiH.Ja znam v r lo  dobro da sa  i z  nekih  m jes ta ,d a  su  d o la z i l i  p re ts  
s ta v n io i s tuden tske  omladine u Banju Luku i  da je  b i lo  tu  i  konkre tn ih  razgo= 
vora o š i r e n ju  a k c ije  s l ič n e  onoj kakvu je  KA3 v rš io  u Ban jo j  i>uci u  to  
vrijem e i  k asn ije .P o red  toga m islit^  da je  zn ača jn i i s t a č i  baš tu  vezta izmedju 
KAB-a i  drugih  d ru štava  s tu d e n tsk ih ,k o ji  su  tad a  p o s to ja l i  u  Zagrebu,Beogradu 
n a ro č ito ,z a tim  u  L ju b lja n i,p a  b i lo  je  i  veza nekih d o lje  sa  Hercegovinom i t d .  
Sjećam se da s& iz  ovih m jesta ,kao  iz  Zagreba n a ro č ito  d o la z i l i  nek i p re ts ta v  
n io i  naprednih s tu d en a ta  h rv a tsk ih  u Banju Luku.Bilo je  tu  i  dogovora 0 zajed  
ničkim  nekim p itan jim a  »naročito  po p i ta n ju  angažovanja predavača iz  Zagreba 
u Banjoj Luci,Zatim  b ilo  je  usm jeravanja,koord in ira® #«jućih  a k o ija  u  vez i sa  
izv jesn im  p o litič k im  dogad ja jim a,ko ji su  t r e b a l i  š to  masovnije da se pokrenu.,
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odnosno da se  studentdka omladina i  uopšte zajedno sa  radničkoga omaldhbm dade 
p ro te s t  p ro t iv  nekih  pojava koje su tad a  b i le  u  d ruštvu  ,uopšte  u  J u g o s la v i j i ,  
p ro tiv  onih in te rn ira n ja ,o n d a  onih razn ih  š ik a n ira n ja  p o l i t ič k ih ,k o je  su  tada 
b i le  u  J u g o s la v ij i  i  td .  Jednom r i j e č  ju ,  smatram da je  KAĐ u San jo j  Luoi. zajedno 
sa radničkom omladinom i  radničkim  pokretom uopšt®, mnogo doprin jeo  u s ire n ju  
m arksis tičke  m is li  med ju  banjalučkom i  radničkom i  ostalom  orrofa dinom,Mislim^ 
da n i j e  tako n i  čudnovato;što  baš Banja Luka i  k a sn ije  u svim događjajIma,ko= 
j l  su n a s tu p i l i ,p o s l i j e  onih burnih  đogadjaja 1935,36 £1937 sa  pojavom £ašiz= 
m a,ra ta  u  Š p an iji i t d . , d a  n i j e  s luča jno  da je  Banja Luka da la  to l ik o  i  k a sn ije  
n a ro č ito  u  KOB-i,da je  n a jv eć i d io  omladine iz  Banje Luke o tiša o  u  p a rtiz a n e  
i  da je  n a jv eć i b ro j ommdinaca b ilo  radničke b i lo  d jačke omaldine dao gr svo je  
ž iv o te  u  to j  b o rb i ,J a  se  sjećam dobro jo š  u toku okupacije , a vrijem e onoga 
četn ičkoga puča,da je  n a ro č ito  u  jednoj šk o li  gdje je  b io  š tab  5K0J-a u s e lu  
B rez ičan i, tamo negdje b liz u  Jošavke,gd je  je  poginuo Mladen S tojanoviđ 1942 g 
na' početku,da je  n a jv eć i d io  one om ladine,koja je  izašć&a iz  Banje Luke i  po= 
ginuo u onoj bo rb i aa če tn icim a ,kađ su  č e tn ic i  mučki n a p a li onu školu  gdje 
je  b io  t a j  štab ,M islim  da s  te  s tra n e  kad gledamo tu  p o l i t ič k u  a k tiv n o s t , n a rav  
nđ ko ja  se r a z v i ja la  po l i n i j i  r a r t i j e  u ono v rijem e,da  je  ,da se ne može odva<= 
j a t i  rad  i  SCAB-a i  radničkog pokre ta  u Banjoj Luci u  p r a k s i , j e r  je  to  b i l a  koon 
n ira ju đ a  a k c ija  i  jed instveno  g ledanje  na sva p i ta n ja  ko ja  su onda b i la  aktu= 
e ln a ,a  o kojima je  tre b a lo  da om lad ina,b ilo  ra d n ič k a ,b ilo  studen tska  kaže svo ju  
rije č ,M is lim  da s te  s tra n e  ima i  svrhu ovo proučavan ja,odnosno ,skupijan je  te  
g rad je  o razvo ju  radničkog pokre ta  i  uopšte pokreta  medju studentskom omladi= 
nom,koju je  razv io  Kab 1 da može t a j  pokre t donekle da in s p i r i š e  danas našu 
omladinu , n a ro č ito  v. Banjoj Luoi,kad ima u  vidu  pod kakvim su  se tosI ovima bori= 
11 u ono vrijem e omfodinoi Banje Luke za prava radnog čovjeka,odnosno za bol$ 
uslove ž iv o ta  naše zem lje ,da  pogotovo danas b i t r e b a la  harodna om ladina,da se  
k o r i s t i  tim  iskustvim a,tom  trad ic ijo m  koju  je  im ala ova naša o rg a n iz a c ija  u  
B asjoj Luoi 1 da b i  ona t r e b a la  ta k o d je r  da jo š  v iš e  ,s a  jo š  v iš e  a k tiv n o s ti  
da u čes tv u je  u  svim ovim našim zbivanjim a , , ,

(ovdje je  završena v r p c a k a z i v a n j e  druga Božića ipak  n i j e  p re k in u to ,je r  je  
on zav ršio  svo je  iz la g a n je )

S lije d e ć a  vrpca je  u h v a ti la  razgovor k o ji  se  neposredno nadovezao na predhođa 
nu d is k u s iju ,

SKAKIĆ 3AD0KIE:Ja b ih  p red lo ž io  da i  d a lje  nastavim o na ovaj nač in  iz la g a t i  
svo ja  s je ć a n ja , s tim  da svaki i s p r ič a  š to  je  d o ž iv io .Ja  predlažem da se  zato  
r a ž i  od Haftodnog u n iv e rz ite ta  u Beogradu sp isak  predavanja ko je  je  održao KAB 
u Banjoj Luoi, j e r  ja  v jerujem  da oni tamo im aju onaj sp isak , 
ittJŽA OLJAČAsJa sam p rv i pu t p risu s tv o v a la  sastancim a 193o god,»samo su  sastan=  
c i  b i l i  ta k v i,p o  t r o je  »Prvi pu ta  sam p risu s tv o v a la  jednoj grupisV eljko Djordje: 
v ić,R ada Vranešević i  j a , č i t a l i  se l e to i , t a jn o  se  s a s t a j a l i ,g o v o r i l i  o p o l l t ić o  
koj s i t u a c i j i  i  o tome na koga bismo mo g li u t i c a t i  i  kako bismo mogli r a d i t i .  
P o s li je  smo dnda b i l i , t a  i s t a  grupa,sa$x±žK Sfe&žo ne v iše  ,nego sa  Safetom 
P ilipovićem  »Onda nas j e  opet Veljko povezao sa  radnicim a i  o đ la z l i l i  smo po= 
vremeno kod radnika;tam o-sm o č i t a l i ,d i s k u to v a l i  »Mogu da kažem sa  današnjeg 
s ta n o v iš ta  , d:\ smo marksizam veoma slabo  poznavali i  da smo nekako p r i l a z i l i  
gotovo re lig io z n o ,ro m a n tič a rsk i,b o lje  je  reći-rom antično  suv iše ,O državali smo 
povremeno vezu sa  ovom grupom š to  sam p r i je  reklasK atloom , Pranjom, Etikom, čmi= 
tom,a p o s l i je  sa  Mironom i  to  je  već b ilo  malo veće društvo  kad su p r e š l i  na 
P ila n u .I I i t i  r a d n ic i ,p a  n i t i  mi nismo č i n i l i  neke š i r e  ak tivnosti,M en i b ar n i je  
b i la  poznata neka š i r a  a k tiv n o s t do osn ivanja  EAB-a,do 1934 g .E to ,ja  sam h tje a  
l a  to  da podvučem,da je  ra n ije ,p o re d  n a jb o lje  v o lje  , pored ž e l je  da iz g o r iš  , 
da pogineš svaki dan i  da ne znaš,da l i  s i  za s lu ž io  da p o g in e š ,je s i  l i  t i  za= 
s lu ž io  da t i  pogineš za tako v e lik u  s tv a r - n is i  imao mogućnosti da se a k t iv i r a š ,  
A sad kad se s  s tv o r i la  o rganizaciona mogućnost za to ,onda su  sv i l ju d i  mogli i  
la k še ,d a  se  p r ik l ju č e  i  la k še ,d a  se  na n j ih  u t ič e  i  to  š4o s i  t i  rekao Kađomirg 
š to  je  b i lo  veoma raznovrsn ih  form i rada.Od 1934 preko ovog našeg je z g ra ,a k tiv i:  
r a ju  se b an ja lu čk i in te le k tu a lc i» k o ji  su do tad a  p r i l ič n o  po s t r a n i  a t a j u l i , j e r  
n isu  u l a z i l i  u  ove naše ć e l i j e , a  b i l i  su  m a r k s is t i - l je v ič a r i  i  d o š li  su neki 
od n j ih  kao l j e v i č a r i  u  Banju Luku,recimo A ran ick i,pa  onda s im p a tiz e ri l j e v ič a 
r i  S lav lša  Vajner i t d . KAB je  te  l ju d e  a k tiv ira o  i  jo š  neke i z  H igijenskog za= 
v o d a .P o s lije  pokušaja 1 poziva KAB-a t i  su l ju d i  p o če li javno i s tu p a t i  i  opred= 
j e l j i v a t i  se .n a  s t r a n i  naprednih in te le k tu a la c a .P re k o  KAB- a  smo se  iz v u k li iz  
sek ta š tv a  'i  i z o la c i je  od masa i  to  je  prva le g a ln a  forma kada smo u s p je l i  da 
utičemo oa.BB.se i  da radimo sa  masama,Pa ono š to  s i  t i  p ričap  Bogdane, š ta  je



"Narodna pravda"193o godine u č in i la  u  v ez i sa  se lja c im a ,a  mi smo v je č i to  pri=  
d a l i  o tome kako tre b a  r a d i t i  sa  s e l ja c im a ,a l i  mi nismo z n a li  kako tre b a  ra d iš  
t i .P a  dovoljno je  kad vam kažem 1932 smo p i s a l i  le ta k  u  12 prim jeraka za a o lja  
k e ,a  1935 "Narodna pravda " i .la ž i u  h iljadam a p rim je rak a .E to ,S ta  je  znač ilo  
le g a l iz i r a n je  &Samo sam to  h t j e l a  podvući rda onaj k o ji  je  bio uhapšen i  kam= 
pron itovan  u  kagoksusa pokretu  je  mnogo manje mogao k o r i s t i t i ,n e g o  nekompromito 
vani l ju d i.T o  je  is tina .M orao  je ,d a  se  nekakcprži po s t r a n i .B i lo  je  zab tan jes 
no i  da is tu p a  u  d iskusijdm a,uopste ,da  se javno pokaže pred narodom.
FIERBT DEDIĆ»Da,ti su  l ju d i  za d ru š tv e n i ,p o l i t ič k i  i  partfcski rad  b i l i  upropa= 
šten i,onem ogućen i.I po onom shvatan ju  i  za to  Sto je  to  b io  bauk komunizma.Sva= 
k i, b o j i  se  j e  kompromitovao kao komunista,joSnkomunizam bio ;bar u gradjanskim  
očima.bauk.
RUŽA OLJAČA:I u  po lic isk im  i  u g rad jansk im .S ta da vam kažem,pa ja  sam b i la  
a k v iz ite r ,p ro d a v a la  sam k n jig e  godinu dana,kad sam se v r a t i l a  i z  Beograda i  
to  su b i le  sve k n jig e  odobrene ; izd an ja  B rajera,K osm osa..Ja sam to lik o  pu ta  
i š l a  na p o l ic i ju  , j e r  p o l i c i ja  je  to  sm atra la  kao nekakvu propagandu samo sa= 
to, š to  sam ja  b i l a  kompromitovana.Da nisam b i l a  kompromitovanu,to nikome he bi 
padalo u o č i,p a  a k v iz i te ra  je  u v ije k  b ilo  i  b iće  i h , j e  li?H oću da kažem da je  
čov jek  b io  onemogućen p r i l i č n o ,a l i  kad se  je  pokret omasovio 1936,37,38 to  
v iš e  uopšte n i j e  b i l o . .
AVDO DJUMRUKČIČtTada je  uprava .KAB-a popunjena nekompromitovanim drugovima. 
Otuda č i ta v  n iz  m lad jih  drugova do laz io  je  po nekoliko godina za članove up= 
rave KAB-a i  onda smo i š l i  sa  jednim s ta r i j im  drugom na in te rv e n c ije ,p o č e v š i 
od Okružnog tu ž io c a , pa do p o l i c i ja  ako je  tre b a le  i  do g rad jansk ih  p o l i t ič a r i  
IBRO IBRlSAGIćsDruže Skakiću,molim Vas da nam i  v i  n eš to  k a ž e te , je r  nekako v i 
uglavnom p o tv rd ju je te  i l i  dopunjuje te  ova iz la g a n ja ,a  ja  znam da s te  i  v i bi= 
l i  v r lo  a k tiv n i i  u  KAB-u i  u "Pelagiću"
SKAKIć RADOMIRsJa mogu g o v o r it i  samo o onome gdje sam učestvovao u  radu.Do 
1935 g . nisam ak tivno  n iš ta  r a d io ,a l i  sam tako nešto  čuo o tim  komunistima 
i t d  i  o pojedinim  lju d im a ,š to  kaže Ruža u  ono vrijem e začetn icim a t i h  id e ja  
u  Banjoj L uci,1935 sam došao u  Banju Luku i  s ta ln o  sam ž iv io  u n jo j  do 194o 
Sjećam se osnivačke i l i  je  to  b i la  prva sk u p štin a  KAB-a,na ko jo j je  izab ran  
Duško L ič ina  za p re ts jeđn lka& P rije  toga je  b i la  uprava sa  Karlom BlaSunom na 
če lu  ,ako se ne varam.Kada sam ja  došao u Banju Luku našao sam KAB već formi= 
ran  i  ušao sam unu tra  da radim.Nisam još tada  b io  u  u p r a v i ,a l i  sam vodio onu 
propagandnu se k c iju  za rek lam iran je  predavanja.Do tog  vremena KAB je  održao n 
n iz  predavanja sa  domaćim predavačima i  onim nekim iz  Zagreba.Mislim da je  pz 
v i  b io  Podhorski, onda Bihtman Zvonimir i  jo š n a k i.J a  sam se ne sjećam,samo 
sb znam da je  to  b i lo  jedno lo -ak  predavača.B io je  jo š  mislim  Beterhajm iz  
Zagreba,a iz  Banje Luke držao je  mislim  Vaso Butoaan i  jo š  n e k i .P o s l i je  1935 
zapravo tada kada sam bio  u  to j  propagandnoj s e k c i j i  onda su b i le  grupe k o lil  
se sjećam u Beogradu i  Zagrebu s tu d e n a ta ,k o ji  su r a d i l i  na angažovanju t i h  
p redavača ,i nama su  j a v l j a l i  u  k lu b ,k o ji  će đoći.K i smo onda re k la m ira li,a n g i 
žo v a li s a lu  1 d o ček iva li i  o k u p lja li  slušaoce i  p rim a li i  i s p la ć iv a l i  š t a  vis 
še ove predavače .M islim  da smo 'uglavnom s n o s i l i  samo p u tn i tro ša k . Reklamirani*, 
je  b ilo  uglavnom putem le ta k a  i  usmenom rektamomfeVeliki p la k a t i  n is u  mogli 
b i t i  štam pani,pošto  su b i l i  sk u p i.L e tc i su  se  štam pali jedno vrijem e u  štampa
r i j i  Zvonimira Jo v lđ a .a  jedno vrijem e u "G ra fic i" ,g d je  je  rad io  Lipovac i  Ne*. 
šic.Znam .da smo p r a v i l i  planove gdje ćemo s t a v i t i  p lak a te  i  to  je  b i lo  svaki 
na b ro j je  preuzimao od nas.K roz jedno dva godine bio sem s e k re ta r  KAB-a,pa 
kroz d v ije  t r i  godine sam to  ra d io  .Sjećam se p o s l i je  oirog iz v je š ta ja  Navoda 
nom u n iv e rz ite tu  u  Beogradu u  k o ji  je  ušao iz v je š ta j  o radu KA3-a,đa sam p ra  
v io  jednu k a lk u la c iju ,k o lik o  je  KAB p rav io  t i h  k u ltu rn o -p ro sv je tn ih  a k c ija  
p redavan ja ,kn jiževn ih  v eče ri i t d  i  da sam nabrojao oko 13o-14o akcija .N e s je  
ćam se ko je  sam to  godine tačno radio,m ožda Jo 1938.Svih t i h  predavanja se 
naravno v iše  ne možeš s je t i t i ,m o r a lo  b i se  p r ik u p i t i  i  p o t r a ž i t i  gdje to  ima 
zapisano.U  KAB-u za vrijem e sezone s tu d i ja  t j .k a d  su s tu d e n ti b i l i  u Beogradu, 
b ilo  je  malo l ju d i  ,6 - lo ,k o j i  su b i l i  tu  i  k o ji  su  o rg a n iz ir a l i  t a  predavanja, 
ko ja  su se d rž a la  u Hotel B osni,u  Hrvatskom domu,u b iv .k in u  Eđisonu*sjećam eeJ 
kad je  tamo držao predavanje Jovan D jord jev ić ,m islim  da n i j e  b ilo  n i  svjetlo-, 
pa je  uz sv ije ć u  držao predavanje.K njiževne v eč e ri u  k inu  "Luk3or"su držane. 
O držali smo iz ložbu  g ra fik e  u  Hrvatskom domu,mislim Hegeđušić i  jo š neki g ra 
f i č a r i  su iz la g a l i .E o je d in ih  predavanja i  k u ltu rn ih  a k c ija  ne mogu se v iše  
t i t i .  *
RUŽA OLJACAtJa znam da je  do laz io  i  Kun-Andrejević.
SKAKIĆ. RADOMIRcNe sjećam se toga.N ego,jedno vrijem e mislim  1937 ,ne znam ko
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mi je  rakao ,da tre b a  da idem da radim u  "P e lag iću " .Ja  sam u KAB-u bio već 
oslobodjen nekih p o s lo v a ,rad i toga š to  sam trebao  da radim u "?elagiću".Tamo 
u  "P elag iću"je  b io  Sade L ič in a , S ric a  Mažar,Šoša Kožar od ovih k o ji  su  b i l i  
Kabovoi,V ladeta V as ić ,k o ji je  uvježbavao horske r e c i t a c i j e . J a  sam uglavnom 
ra d io  u  horu ¥P elag ića" i to  kad je  d ir ig e n t  b io  Kaplan.On je  došao p o s l i je  
onoga,ne znam kako se zove,Češko prezime je  imao»Tada se ti. "Pelagiđu" hor 
ra z v ija o  do v e lik e  m jere ;b ro jao  je  do 7o-8o č lan o v a ,n aro d ito  p o s l i je  »mislim 
l ik v id a c i je  "Sloge",muslimanskog pjevačkog d ru štv a .N aro č ito  se  je  omasovio, 
kad je ,m islim  1938 godine,kada se  osnovao i  š e g e r tsk i h o r , t j .h o r  d ječa k a ,k o ji 
su  jedn i s v i r a l i  na tamburama,učio ih  je  Boško Kosanović,a djelom ično su učes« 
tv o v a li i  u horskim re c ita c ija m a  kao d je č a c i,g d je  je  to  treba lo .D a se ne žabac 
ra v i  u  Banjoj Luci i  p o l i t ič k a  a k c ija  radničke stranke.T o  je  b i lo  pred izbo re  
1938 g.lcada se  je  h t je lo  da idemo skupa sa  Udruženom opozicijom .Jedno smo v ri=  
jeme h t j e l i  da damo i  svo ju  radničku s tran k u ,sad  ja  ne znam kako je  to  sve bile 
t a  d isk u s ija ,h o ć e  l i  b i t i  radnička s tran k a ,h o će  l i  b i t i  skupa sa  Udruženom opA 
cicijom ,uglavnom  je  napredna omladina i š l a ,  j a  se  nječam da je  u  Sarajevu odr&a 
žan sastanak  napredne o m lad in e  o p o z ic ije  kod D r.L a lić a .u  njegovoj o rd in a c ij i  
H® t a j  sastanak  i z  Banje Luke iša o  sam ja , i š a o  s i  t i  P ik re te  i  tu  smo n a š l i  
iz  c i j e l e  Bi H sakupljene om ladinee.Sa nama je  iša o  i  Ljubo B abiđ .T i-ažili smo 
Hasana Brkića,nism o ga n a š l i , a l i  smo se s r e l i  s a  /vršom Koprivicosi, opozicione« 
rom-zemljorađnikom i  njegovim bratom ..student j e  b io  i  tako smo u s p o s ta v i l i  ve= 
zu i  tako smo b i l i  na tom sas tan k u .R efe ra t je  imao Slobodan P rin c ip  f)”G fa šiz=  
mu".Hoću da kažem da je  banjalučka omladina b i l a  u  sklopu sa  čitavom omladinom 
BIH.U vez i sa  tom radničkom strankom bio je  izab ran  jedan  akc ion i o d b o r,k o ji 
je  za decembarske izb o re  pripremao a g i ta c i ju  za radničku l i s tu ,n a  k o jo j je  b io  
kandidat Muhamed Kzaz.TJ tom akcionom odboru isp re d  omladine b io  sam ja  i  k o li  
ko se sjećam Drago Lahg i  o d ržav a li smo sastanke u onoj g o s tio n i kod"ITinona" 
ne znam kako se zvala  t a  gostion ica .U  tom akcionom odboru b io  je  i  S a fe t P ili«  
pović,Asim A lih o d ž lđ ,I l i ja  L ipovac,onaj Ilešić i z  "G rafike",nek i Vukota Kovač, 
/cm ogorac/kođ  "Edison "kine š to  je  imao rad io n icu  i  jo š  b e k i. Uglavnom t a j  ako 
e io n i odbor sproveo je  u decembarskim izborim a a g i ta c i ju  za radničku s tran k u . 
Ona je  tad a  dobila ,m islim ,oko  3oo-4oo glasoba.Pod onim uslovim a jedne izo lira .«  
ne s tran k e  b io  je  to  u s p je h ,je r  je  Samoatalna-đemokratsku s tran k a  d o b ila  oko 
7ootBoo glasova.Sjećam  se Kongresa u č i t e l j a ,k o j i  je  održan u banskoj p a la t i  - 
Kada smo i z a š l i , t o  po dogovoru kod Avde Djumrukčića kuće smo o d rž a li sastanak  
jedan zajedno sa  u č i te l j im a ,k o ji  su  o rg a n iz ir a l i  t a j  kongres.Zakazane su  b i le  
m an ife s tac ije ,d em o n strac ije .p o  završe tku  Kongresa i z a š l i  smo tamo pored banske 
p a la te  i  i z a š l i  na korzo u če tv e ro red u .B ila  je  to  duga p ovo rka .P jeva li omo"Kej 
S laven i"! d o š li  do po la  korza i  tu  nas je  p o l i c i ja  napala i  mi smo se onda sa 
po lic ijom  pogombali. . . , i  tako je  to  b i lo .P o l ic i j a  nas je  ipak ra s u la .
RuŽA OLJACA:Sjećaš l i  se čega oko k luba "Borca"?
SKAKIĆ RABOMIH:Sjećam se a k c ije  oko gradnje i g r a l i š t a .RUŽA OLJAffiAsZnaš,ja sam se nečega s je t i la .S k a K e k e  naše s tu d en tk in je  č lan ice  
KAB-a s e k c i j i  rukometnog kluba"Borca".Znam da je  moja s e s t r a  Vuja b i la  u tom 
klubu.To je  b ilo  već 1935 g.
FIKRET DBĐIČsTo će Ulko J u r in č ić  znati.O n  je  već dao d e ta l jn e  podatke o tome. 
Skakić Radomira^a b ih ,jo š  samo ovo.Bio sam na sastanku  na Kojem je  b ira n  Kjesn 
kom itet 1 na sastanku  na kojem je  b iran  Oblasni kom itet.To je  b ilo  1939 Ali 
194o,ne sjećam se tačno.B io  <am isp re d  osnovne p a r tisk e  o rg a n iz a c ije .
AVLO DJUMRUKČIĆ: Ti se  sigurno  s je ć a š  i  onoga SEOJ-evskog Kursa u Bugojnu?
Ja  sam tamo išao  po zadatku da v ratim  one drugove t z  fab rifte  duhana,koji su 
m orali da budu u ju tru  na poalu .P ošto  se u m iješa la  p o l ic i ja ,p a  da se ne b i 
kompromitovao č i ta v  kurd,onda su meni r e k l i  da moram s t v o r i t i  se u  Bugojnu naj 
bržim putem i  da obav ijestim  drugove•Onda sam našao B u š a tl i ju  u Bugojnu i  re= 
kao sam mu da drugovi,ko jijrn  iz  fa b rik e  duhana iz  Banje L uke,treba odmah da se 
v ra te  n a tra g .
FIKRET DEDICiTo je  tada P a r t i j a  o rg an iz ira la , Skojevski kurs.M islim  da ovdje ns; 
to  ne i n t r e s i r a , j e r  to  je  za i s t o r i j u  P a r t i j e ,a  o tome će b t i t l  sigurno  materi 
j a l a .
SKAKIĆ RADOKIR:’žnaa P ik r e te ,a l i  ml treb a  đa kažemo o tome ko liko  se to  odnosi 
na Banju Luku.Kroz Banju Luku su  tada na ovaj kurs i š l i  om ladinci iz  c i j e le  
K rajine.Toga se sjećam po tome,@to je  došao i  Eajro K apetanović,ko ji n ije ,
bio u  Banjoj ■Uuoi,nego  u Kovom.Omladinci su i z  Banje luke  p o s la t i  nekim špeđ±= 
tersk im  kolima .Oni su  m orali iz a ć i  izvan  Banje Luke,da sjednu  u ta  k o la ,d a  b< 
'se p re b a c i l i  do Bugojna.Mislim da je  na tom kursu b i la  Dušanka K ovačević,Jela
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M iketa,ona je  b i l a  žena Mirka V išn jićaC kasnije  iz d a la  )?pa je  b io  Hajro Kas 
p e tanov ić , b i l a  su dvo jica  omladinaca iz  fa b rik e  duhana,oni su mislim  iz  
N ovoselige,jedan je  jo š  živ. u  fianjoj Luci»sa naočalim a,ne znam kako se zove* 
Zaboravio sam ko je  jo š  b io .I  £ o $ lije ,k a d  su še  v r a t i l i  sa  toga kursa,znam 
da je  b i lo  neke p r ič e  oko toga,kako je  protekao k u r s ,a l i  se ne sjećam poje* 
d in o s t i .
FIKRET DEDIĆt Ja  b ih  jo š  nešto  rekao.Moje je  m iš lje n je  o u lo z i P a r t i j e  i  o 
u lo z i in te le k tu a la c a  u našoj zem lji.K ao kod sv ih  a o s ta l ih  zem alja ,tako  i  
kod nas In te le k tu a lc i , in te le k tu a ln a  omladina ig ra la  je  sp e c ija ln u  ulogu.Mi 
smo im ali a a o s ta lu  radničku k lasu  i  jako zao sta lo  p o l i t i č k i  se ljaštvo .U s=  
l i j e đ  toga je  i  u  našoj zem lji,p a  prema tome i  u Banjoj L u c i,in te le k tu a ln a  
omladina o d ig ra la  jednu značajnu u logu ,skoro  odlučujuću ulogu.A to  napokon 
vidimo kako po u t ic a ju  na sam rad n ičk i pokre t u gradu i  uopšte na napredni 
p o k re t,tak o  i s to  i  po njenom učešću u  NOB-u.Jer,ako hoćete osnovni kadar 
I^rajine d a l i  su  c e n tr i  gdje je  d je lo v a la  in te le k tu a ln a  omladina i  ko ja  je  
zapravo i  podig la  jedan kadar radničke omlađine*Kađ se je  pokret i  ž iv o t 
P a r t i j e  razv io  u  š ir in u ,ja s n o  onda je  nikao nevezano od toga jedan n iz ,je =  
San č i ta v  kadar radnika.Secim o kao š to  su c e n ta r  D rv a r,B ih ać ,a li Banja Luka 
specijalno .A ko pogledamo ono š to  je  radn ika stvoreno kao stvarno  dobrih rus 
kovodećih kadrova u P a rtiji,p o m o g la  je  i  zapravo kako b ih  rek ao ,o d g a ja la  je  
radničke kadrove ova om ladina.I u  tom pogledu tre b a  g le d a t i  ulogu KAB-a,jer 
je  P a r t i j a . . . .(v rp c a  se završava,pa za k ra tko  vrijem e p rek ida  se iz la g a n je  
druga Dedića)
Nastavak d is k u s ije  uhvaćen je  na preostalom  d i je lu  v rp ce /sa  druge s t r a n e /  
SKAKIĆ RADOKIR:“'astanak  omladine iz  č ita v e  K ra jine  održan je  mislim 1939 g. 
na S ta rč e v ic i.B ilo  je  p risu tn o  oko 4o d e lega ta  o tp r i l ik e  iz  č ita v e  Bosanske 
K ra jine .T aj sastanak  počeo je  i z ju t r a  oko 8 s a t i  i  t r a ja o  je  do 12 s a t i .
Držan je  jedan re fe ra t,m is lim  da je  Osman Karabegović držao,U to  je  n a iš la  
p o l ic i ja ,k o ja  nas je  o tk r i l a  i  ra z ju r ila .M i smo onda sk u p ili  se nekako raz= 
ju ren i.N ek i su d e le g a ti  i  o tpu tovali.N aveče smo o d rž a li  sastanak  u  kući 
lozm ana.Ja sam za t a j  sastanak  imao p rip rem ljen  r e f e r a t  o om ladini i  nisam 
ga održao do podne,nego tada naveče.Na tom sastanku ,sjećam  se b io  je  Osman 
Karabegović,Boško S iljeg o v ić  naveče i  b ilo  nas je  jedno jo š  lo -15  omladina= 
c a .E to ,to  je  sve.
FIKRET DEDIćsJcš b ih  dopunio neke podatke.Ja  se uglavnom sjećam ,što  se t i č e  
p a rtisk o g  rad a ,d a  sam bio u nekom ak tiv u  i l i  č e l i j i  1932 sa  Boškom Šiljego=

. vićem,Kapidžićem Šefikom i  onim,ne mogu sada da se s je tim  im ena...Onda sam 
1933 bio  u  č e l i j i  sa  Pavlom Radanom,Radišićem Jagom,Emilom Zrelecom,Oerimom 
ćejvanom ž .R ad iš ić  Jago je  k a sn ije  zaobidjen  partisk im  radom i  on se povukao, 
ko liko  ja  znam .P oslije  je  bio fealabanovac i  kao takav iz o l i r a n  od P a r t i j e ,  
Toliko ja  znam.E sad ,o a k tiv n o s ti  KAB-a,mogu re ć i  osim ovih p red av an ja ,š to  
je  rečeno,KAB je  davao svoje godišnje zabave,koje su b i le  jedna krupna mani= 
f e s ta c i ja  u Banjoj Luci.Osim toga davao je  takve zabave i  po drugim m jestia  
ma ,kao š to  je  u D erven ti,ko ja  je  v rlo  u s p je la ,u  Bosanskom Novom.To je  b ilo  
1937,38 u Novom i  D erven ti. Znam jo š ,d a  su po mahalama organizovani a k t iv i  u 
vezi a k c ije  P a r t i j e  radnog naroda.Onda inače P a r t i j a  je  kod svog masovnog 
rada nas d e le g ira la  pojedine u druge društvene o rgan izae ije .R ecim o ,ja  sam 
bio zadužen da radim u "F ad ile tu " i  u BSK-u.Onda su drugi su r a d i l i ,p a  sam 
i  ja  jedno vrijem e rad io  u "Budućnostfu Gornjem Šeheru.Uvježbavao sam neki 
hor tamo.U izborim a 1938 g. min smo pomagali a k tiv n o s t opozicionata.Pom agali 
smo sve zboirove opozic 'je .S jećam  se onog velik o g  zbora na p i ja c i ,z b o ra  &ubri= 
lo v ića  u  K lašnicam a.R azbili smo zbor Hodžere na g o vedarn ic i, kad nas je  po= 
l i c i j a  ra s t je ra la .O v a j zbor je  bio pod samim Kaštelom.
BOGDAN JEEKOVIĆ: Ja  sam od 1931 -1941 imao s ta ln e  i le g a ln e  veze sa  malim pre= 
kidima ,s a  lju d im a ,k o ji su r a d i l i  u P a r t i j i , j e r  sam se k re tao  iz  grada u 
grad.Bio-sam  u  Zagrebu,Beogradu,Pragu,Banja Luci »gdje sam rad io  n a jv iše  na 
s e lu ;u  Klašnicama i  L ijevče p o lju  zajedno sa Mloradom Gajićem.1941 g .negdje 
u  maju im ali smo jedan sa s ta n a k ,k o ji mislim da treb a  spomenuti,ma da znam ,da 
se zna za njega.N a katoličkom  g ro b lju ,to  je  b ilo  po n o ć i , ja  mislim da je  u 
maju m jesecu,veza nam je  bio Milan Radman.Mi smo d o š li ,G a jić  i  ja  na t a j  sass  

■tfinak i  pošto je ,a k o ts e  ne varam te  noći Ranko Šipka i  braća Mažar da ih  je  
g an ja la  p o l i c i j a ,oniS.su b je ž a li,o n d a  je  b i la  neka u b l i z in i  pucnjava.Tu smo 
m orali da prilegnem oju ženicu na grobove i  n a š i drugovi su ču v a li okolo nao= 
ružani stražu .K o je  sve bdio na sastanku ,ne znam-mrak je  b io .S astanak  smo
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nastavili iza one kućice,gdje je bio alat grobarakiTIzmedju ogr.de i te 
kućice smo se nabili.Davali smo svi izvještaje,kakvo je stanje na terenu.
Mi smo p o d n ije li  iz v je š ta j  o s ta n ju  u L ijevču  p o lju  i  u ko jo j m jeri su ma=

* ..se spremne za u stanak .Jedan  drug,meni se sve č in i  da je  b io  u naofialima, 
n izak ,ko  je  bi© ne znam tu  se n a laz io  pored o s ta l ih  i  onda je  rečeno ko n i je  
u P a r t i j i ,n e k a  se od veCeras sm atra ,da je  u P a r t i j i .D o b i l i  smo zađatge. Kama 
je  d o d ije lje n  drug Niko J u r in č ić  kao pomoć u L ijevče p o lje .S u trad an  smo rano 
na b ic ik lim a :N iko ,ga jić  i  j a  k re n u li .  P respava li 3mi> u  Sud i  Milana j,
k re n u li d->le u  ELašnice i  tu  je  Niko sa  našim če lijam a ,k o je  smo im ali po 
se lu ,n e k o lik e  smo ć e l i j e  im a li na nekolika m jesta  gdje smo r a d i l i .T u  je  on 
održao sastanak  sa nama i  tumačio je  s ta v  P a r t i j e  u  vez i sa  oružanim ustan= 
kom.Onda sam ja  Niku prebacio  preko V rbasa,pokušao,pa se v ra tio ,p o š to  se 
p revrnu la  la s ta v ic a ( la d jio a ) .O n d a  sam ja  pomoću D rkgića,jednog mog m ladića 
tamo seoskog,preveo Niku preko mosta i  sp o jio  ga sa  jednom mojom vezom* 

JStojanom u mlinu i  on ga je  d a lje  preveo gore u se lo  i  onda je  o tišao  za 
TCozaru 4Tiko.
DEDIĆ FIKRETsEvo,ja b ih  jo š  nešto.KAB je  kam imao sveze sa  svim studentskim  a 

^o rgan izac ijam a u  ze m lji,p a  prema tome potpomagao je  sve a k c ije  koje su stu= 
denti^ilšvi č lanov i KAB%uglavnom,potpisali su ono pismo za autonomiju* i  le= 
tak  za a u to n o m iju ... .
E to , već smo sv i um orni,pa mislim da b i d a lje  iz la g a n je  b i lo  v r lo  is trg a n o  
i  p o n a v lja li  bismo već« rečen o ,a  č in i  se ,d a  srao r e k l i  uglavnom sve š to  je  
z n a č a jn ije ,a  čega se mi sjećamo.
IBRO IBRIŠAGIĆ»Hvala vam drugovi.M islim  da će vaša iz la g a n ja  puno k o r i s t i t i  
kroničarim a Banje L u k e ,je r s te  z a is ta  d a l i  v r lo  v r ije d n ih  podataka o radu 
P a r t i j e  i  ra z v itk u  radničkog pokreta u Banjoj Luci u razd o b lju  od 1931 -  i  

' 1941 godine.
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Sastanak na kojem je  izvršeno  ovo snimanje održan je  dne 7 .a p r i l a  1958 g.

P rep is iv an je  sa  magnetofonske vrpce iz v r š io  je  Ib ro  Ib rišag ić ,ko jem u  su u 
s rav n jiv an ju  pomoglft d rugarice  Bostandžić F eriha i  Raspudic falavica.
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